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Gazda Polkowicka 

Magazyn 
miedziowy 

Administracja panstwowa naliczyla 
KGHM Polska Miedz SA kar~ za przekro
czenie norm ochrony srodowiska w 1991 
roku w wysokosci 324 mid zlotych. Wedlug 
Informacji Marii Herman, p.o. dyrektora Wy
dzlalu Ochrony Srodowiska Urz~du Woje
wodzkiego w Legnicy, w ubieglym roku 
wyegzekwowano z tej sumy jedynie 6 mid 
zlotych. 

Podczas niedawnego Walnego Zebra
nia NSZZ .Solidarnosc" Zagl~bie Miedzio
we niektorzy z delegatow krytycznie oeenili 
odst<\pienie tego zwi<\zku od akcji strajko
wej przeprowadzonej latem 1992 roku. Zda
niem wypowiadaj<\cych si((l w tej kwestii, ta 
postawa miala wptyw na zmnieJszenie po
pularnosci .Solidarnoscl·. Ozialacze odrzu-

Z prac ' 
Zarzetdu 

Refonna sluZby zdrowia zmiena do two
rzenia systemu lekarzn domowego, y temu 
znacznic tanszego, a paez to efek·tywniej zego 
od obecnie istniejlJcego. ZarZljd Gmmy zgodnie 
z wnioskiem Komisji Zdrowia po tanowil za
planowac w bud:iecie lewOly 200 min 1.1 nn szko
lenia, by systcm mow a bylo szybko w Polkowi
cach wdroiyc. ZobowilJzal dyrekcjy ZZOZ-u w 
Polkowicach do kierowania Da zkolenia tylko 
tych lekarzy, kt6rzy podpiszlJ umow~ cywilno -
prawn'} zabezpieczajlJclJ intcrcsy grniny. W celu 
realizacji tego zadania ZarZljd zadecydowal 0 

wysIlJpieniu do Senalu Akadcmii Mcdycznej we 
Wroclawiu z proSblJ 0 rOL.patrzenie propozycji 
szkolenia IekarLY z tereDu naszej groiny w za
mian za partycypacjy w ko ztach szkolenia. 

......... 
ZarZljd Grniny rozpatrzyl wniosck dyrekcji 

Zespolu Szk61 0 podwyiszenic slandardu wypo
sai.enia budowanej sali gimnastycznej. Podsta
wowlj funkcjlj szkoly jest funkcja dydaktyczna. 
Majqc powyisze na uwadze, ZarZljd zatwierdzil 
oaslypujqcy projekt ftnansowania wyposaicnia 
sali sportowej przy Zespole Szkol: 

- realizacja dw6ch sal gimnastycznych (Ire
ningowej i widowiskowej), 

- poloi.enie niezalewych instalacji elektry-

cili Jednak zdecydowanie takq tez((l. 

Na stanowisko Ministerstwa Przeksztal
een Wlasnosciowych w sprawie projektu 
Ukladu Zbiorowego Pracy dla pracownikow 
przemyslu miedziowego zwiqzkowcy cze
kali do 3 marca. Mieli je otrzymac dwa dnl 
wczesniej. Tymczasem 5 marca, zgodnie z 
warszawskimi ustaleniami, odbylo si~ pier
wsze z zaplanowanych spotkan. Mialo miej
see w Lubinie. Kolejne odbylo si((l 15 marca 
w Warszawie. Podczas niego rowniez nie 
zapadly wiqz<\ee decyzje. 

Pierwsze badania terenow wok61 HM 
.Legnica" przeprowadzone zostaly w 1970 
roku, a wi~c po kilkunastu latach funkcjono
wania huty na tym terenle. 

Do Zarz<\du KGHM Polska Miedz SA 
wyst<\pita Komisja Gornicza NSZZ .Solidar
nosc" zqdaj<\c przedstawlenia danych eko
nomicznych za 1992 rok oraz zasad polityki 
wobec firm pozakombinackich, ubiegajq
cych si~ 0 prace zlecone. Podczas ostatnie
go posiedzenia Rady Nadzorczej KGHM jej 

cznych, 
- wyposaienie sali w wy okiej ' k1asy sprz~l 

wcdlug projektu przedstawionego przez 
SPORT - TIP Krakow. 

Odrzucooo wniosek 0 instalacj~ elektrycz
oych tablic informacyjnych i 0 zwiykszenie oa
lyZenia oSwietlenia sali. Ze wzglydow technicz
nych nie jest mo:iliwe utworzenie w sali dui.ej 
widowni. 

"'T", 

ZaCZljd Gminy dyskutowal nad id~ zmon
lowania knygielni w podzierniach budowanej au
Ii ella Zespolu Szk6l. Pojawi/y siy wljtpliwosci 
co do celow~i montowania dwutorowej kry-
gie1ni (wi~ksza si~ nie zrnieSci). Poslanowiooo 
kontynuowac prace zgodnie z projcktem. 

Dccyzja 0 sposobie wykorzystania piwnic 
zostanie podjyta pOZniej. Zgodnie z projeklem 
miala tam powstac strzelnica. 

......... 
Wyposai.enie przez Wojew6dzkIJ Dyrekcjc 

Inweslycji budynku dydaktycznego Zespolu 
Szkol, koniecznosc uzgadniania i konsultacji 
kazdego elementu z uzytkownikiem wskazujlj, 
i.e sprawniejsze b¢zie przekazywanie budyo
kow,jeSli czynno.sci Ie powierzy siy beZpoSred
nio uzytkownikowi, Ij. dyrekcji ZSP. Zarzljd 
Gminy zaakccptowal umowc powiernicZlj oa 
ponadstandardowe wyposai.enie Zespolu Szk61 
z dyrekcjlJ szkoly. Umowa powiernicza zakJada 
prowizj~ 0 0, 1 % niisZlj od prowizji uzgodniooej 
zWDJ. 

... T ... 

Zarzljd uzna1 za SIUSZDlj propozycjy czlonka 
ZnrzlJdu utworzenia OSrodka Rozwoju Gospo
darczego Gminy. OSrodek w fazie poczljtkowej 
powinieo dzialae jake jednostka gminy, by w 
miary czasu przeksztalcic siy w wyodrybnioolJ 

czlonkowie pozytywnie zaoplniowali wnlo
sek Zarz<\du KGHM dotyczqcy powolania 
sp6lkl gorniczo-hutniczej, skuplajC\cej huty i 
kopalnie. Przyj((lli rowniez wniosek na za
wia,zanie przez ZG .. Lena" sp6/ki z firm<\ 
Board z RPA. 

NasilajC\ si~ zqdania placowe w KGHM 
Polska Miedz SA. Unia Wolnych Zwi<\zkow 
Zawodowych, skupiaj<\ca szesc central 
zwi<\zkowych, rozpocz~a 8 marca spor 
zbiorowy, zglaszaj<\c Jednoczesnie osiem 
postulatow. (Szczeg6ly na str. 12 wartykule 
.Niepokoje w KGHM"). 

Ustopad 1960 roku by/ pocz<\tkiem wiel
kiej miedzi. W tym czasie rozpocz((lto drqZe
nie szybu .Boles/aw" kopalni .Lubin". W 
marcu 1963 roku gornlcy dotarli do zloz 
miedzi. 19 marca biez<\cego roku w Lubinie 
odbyly si~ uroczystosci zwi<\zane z30 rocz
niCCl odkrycla miedzi, ktore to odkrycie dalo 
pocz<\tek gospodarczego I spolecznego 
rozwoju naszego wojewodztwa. 

Redaktor dyiurny 
Andrzej Lech 

organizacjy gospodarcZlj, w ktorej gl6wnym 
udzialowcem bylaby gmina. Do zadati OSrodka 
powinno nalei.ec: 

- promocjagminy, 
- tworzenie warunk6w i bodZcOw do inwcs-

lowaoia w groillie, 
- tworzenie waruokow ella powstawania 

rniejsc pracy poza przemyslem rniedzio
wym, 

- organizowanie szkoleil i doksztalcania za
wodowego, 

- organizowanie robOt publicznych, 
- pr7..cjmowanicmajljtku trwale nicczynnego 

lub porzuconego oa terenie gminy i organi
zowanie zagospodarowania lego majlJtku. 

......... 
W dniaeh od 24 do 28 lutego br. na zapro

szenie Casson Commercial College paedsta wi = 
ciele grniny Polkowice wyjechali do Wielkiej 
Brytanii, gdzie spotkali sly z RadlJ Miasta Old
ham, Klubem Rotariailskim w Oldham, IzblJ 
Przemyslowo - Handlowll omz Casson Com
mercial College. Celem wizyty bylo nawilJZ3nie 
wspOlpracy: 

- w utworzeniu Micdzynarodowej Szkoly 
Sekretarek pod auspicjami Stowarzyszerua 
na Rzecz Rozwoju Miasta i Gminy Polko
wice, 

- we wprowadzeni u nowego sy lemu szkole
nia zawodowego w grninie dostosowanego 
do polrzeb rynku pmcy, 

- z wladzarni rniasla Oldham w dzicdzinie 
gospodarczej, edukacyjnej i kulturalnej, 

- rniydzy K1ubem Rotariailskim w Oldham a 
Stowarzyszeniem na Rzecz Rozwoju Mia
sta i Grnioy Polkowice. 

D.N. 



( Sesje Rady ) 

36 sesja Aady Miejskiej w Polkowicach, 
poswifijcona sprawom miasta i gminy, odby
la sifij11 marca w Oomu Kultury .Impresja-. 
W obradach uczestniczylo 25 radnych, pra
cownicy Urzfijdu Gminy, zaproszeni goscie 
oraz zainteresowani mieszkaricy miasta. 

Po zatwierdzenlu projektu porz<\dku ob
rad i wyborze sekretarza, skarbnlk gminy 
pani Oanuta Krawiec przedstawila projekt 
uchwa/y budzetowej na 1993 r. W autopo
prawce Zarz<\d Gmlny zwillkszyl dotacje ce
lowe na zadanla zlecone gminie w wys. 290 
716 tys. zl m.in. na utrzymanie Zespolu 
Szk6/. 

Oochody wlasne budzetu na 1993 r. 
uchwalono w wys. 312 879190 tys. zl. Sub
wencja z budzetu paristwa prawdopodobnie 
wyniesie 16639 390 tys. zl. 

Szczeg6/owe inlormacje dot. rozcho
d6w budzetu gminy przedstawione blldC\ w 
srodkach masowego przekazu. Ookladne 
wyliczenia przedstawione przez skarbnika 
nie wzbudzi/y szczeg61nego zainteresowa
nia radnych. 

Aadny Bogacki uznal spotkania po
szczegolnych komisji za bezcelowe, skoro 
w budzecie nie uwzgl~dnlono sugestii i pro
pozycji komisji. Opinill til podzielil rowniez 
radny Sniezko: Prace nad budtetem trwaly 
dlugo. To, co tu us/yszelismy, nie ma 00-
zwierciedlenia ... . Aadny Lipowicz powie
dzial: W wyjasnieniach do stawianych za
rzut6w, skarbnik przypomnia/a, ie prace 
nad budtetem trwaly 00 grudnia, a na dzi
siejszej sesji wysluchalismy tylko poprawek 
do wszstkim wczesniej znanych projekt6w . 

Pan Krawczyszyn zglosil wniosek do 
Zarz<\du Gminy 0 przygotowanie jednolite
go tekstu projektu uchwa/y budzetowej, pro
ponujC\c dluzszll przerw~, w czasie ktorej 
zostanie ona napisana i przekazana rad
nym. Sprzeciw zgtosil burmistrz przemy
slaw Walczak twierdzllc, ze dostarczone 
materia/y sl\ wystarczajllce, na/eiy tylko 
dokonac prostych operacji myslowych . 
Wniosek uchwalenia nowego projektu uch
waty budzetowej nie przeszedl rozniCl\ 
dwoch gtosow. 

Oanuta Krawiec ponownie zapoznala 
wszystkich z propozycjami zmian budzeto
wych. W tym czasle cz~sc radnych ostenta
cyjnie wyszta z sali obrad. 

Przewodniczl\cy obrad oglosil 15-minu
tow<\ prz erwfij , po ktorej Henryk Krawczy
szyn przedstawil propozycje wydatkow bu
dzetowych zgloszonych na posiedzeniu Ko
misji Oswiaty: 

-zabezpieczyc w budzecie kwotll 1 mid 
zl z przeznaczeniem na dotacje dla roz
nych organizacjl spolecznych ( w tym 
dotacja dla Ogniska Muzycznego i ZHP 
na dolinansowanie wypoczynku letnie
go dzieci); 

-utworzyc rezerw~ w kwocie 1,2 mid zj z 
przeznaczeniem na sfinansowanie re-

montow i budowfij obiektow sakralnych 
na terenie gminy; 

-zwillkszyc 0 1 mid kwotfij przeznaczonll 
na wyposatenie oblektu kina; 

-utworzyc w budzecle rezerwfij w kwocie 
1,2 mid zl z przeznaczeniem na wymia
nfij dotychczasowych mebli w szkolach 
podstawowych na ergonomiczne. 
Komisja zawnioskowata, aby wzrost wy-

datkow zrownowatyc zwifijkszeniem do
chodow gmlny, ktory mlalby nastllplc w wy
niku zwrotu pozyczek przez Telewizjfij Kab
lowl\ i Oolnosl<\ski Zaklad Gazownictwa 
Wroclaw, powierzenie promocji gospodar
czej gminy Fundacji Pomocy wsi Polkowic
kiej oral wykorzystanie dochodow z tytulu 
szkod gorniczych. Aadny Krawczyszyn za
uwazyl rowniei, ze w projekcie budzetu 
zbyt malo pienlfijdzy przeznaczono na prze
ciwdziatanle bezrobociu. 

Poproszony 0 zrozumiate dla wszy
stkich przedstawienie budzetu, Edward Bie
gun w imienlu swojej komisji powiedzial: 
Przyczynct tylu kontrowersji jest fakt, ie 

nasza gmina jest bogata. Zdaniem mojej 
komisji ujflcie wszystkich racji i tCldan bylo 
bezstronne. lC:idania radnych zawsze bfldct 
wyisze 00 motliwosc/ gminy. Nfe kierowa
lismy sifl emocjami, leez logikCl. (00 ') Komfsja 
Budi:etu i Finans6w nie kwest/onuje potrze
by wymiany mebli w szkolach na ergonomi
czne, jednakte do dzisiaj taden z dyrekto
row szk61 nie przedstawil sposobu zago
spOOarowania dotychczas ui:ywanych meb
Ii. Komisja uwata, te w czerwcu na/ety do 
sprawy powr6cic . 

W czasie prezentowania przez E. Bie
guna stanowiska Komisji Budzetu i Finan
sow na sail obrad pozostato 11 radnych (z 
25 obecnych). Po dtuzszej przerwie radni 
ustosunkowall sifij do stanowiska Komisji 
Budzetu wnoszl\c poprawki uwzglildniajl\ce 
zabezpieczenle rezerwy w budiecie na or
ganizacje spoleczne oraz na zakup mebli 
ergonomicznych dla klas nauczania poczllt
kowego. 

Na pytanie radnego Krawczyszyna, czy 
splaconych gminle pozyczek nie moina 
ujl\C w budiecie po stronie dochod6w, bur
mistrz gmlny Przemyslaw Walczak wyjasnil, 
ze zyski sp6/ki zarzl\dzajllcej TV Polkowice 
blldl\ znane dopiero w czerwcu i przeznaczy 
si~ je na inwestowanie, rozwoj I dalszll eks
pansj~. Wskazal wszystkie miejsca w proje
kcie budzetu, w kt6rych sl\ pienil\dze na 
przeciwdzlalanie bezrobociu. Sl\ to milldzy 
innymi: Fundacja .Plon· - tworzqca nowe 
miejsca pracy; obiekt "Inkubator przedsill 
biorczosci" przeznaczony na umieszczenie 
tam biznesu. Odszkodowania z tytulu szk6d 
gomiczych obnizajl\ koszty napraw, remon
tow i Inwestycji. 

Przewodniczllca komisji Zdrowia, Opie
ki Zdrowotnej i Ochrony Srodowiska - Julita 
Sejud wnioskowala 0 18 mid zl na pokrycie 
potrzeb sluiby .zdrowia w 1993 r. oraz 
udzielenie gtosu zaproszonym lekarzom. 

Jako pierwszy glos zabral Andrzej Kuj
dowicz, reprezentujqcy szpital w Lubinie. 
przedstawil prospekty specjalistycznej apa
ratury medyczoej i poprosll 0 finansowe 

6/1993 

wsparcie w wys. 1 mid zl. Potrzeby innych 
oddzialow szpitala w Lublnle okreSione 
kwotl\ 3,65 mid zl przedstawila Mariola Ko
smider. 

Ola Oddzialu Chirurgii w Gtogowie 0 

wsparcle w wys. 400 min zl pros" Leopold 
Goral. 

Burmistrz wyjasnil, ie na s'uzb~ zdrowia 
w projekcie budietu gmlny przeznaczono 
18 mid zl. 

Pan Jan Bytnlewskl zglosll wniosek lor
malny 0 zamknlfijcie dyskusji na temat bu
dietu. Z wnioskiem tym nie zgodzil sifij Ma
teusz Bogacki uznajl\c, Iz nle uwzgl~dniono 
bardzo wainego problemu bezrobocia w 
naszej gminie. Przewodnlczl\cy obrad przy
pomnial, ie w projekcle uchwa/y budzeto
wej SCi zarezerwowane srodki na stworzenle 
nowych miejsc pracy: 3 mid zl - . Inkubator 
przedsifijbiorczosci", 500 min - roboty publi
czne, 7 mId - Fundacja "Pion". Ponadto 
wiele miejsc pracy stworzy bogaty program 
Inwestycyjny w gminie. Po tych wyjasnle
niach ogloszono k 5 godzlnnl\ przerwfij. 

o godzinie 15 Oanuta Krawiec odczy
tala poprawki zgloszone do projektu uchwa
/y, dotyczC\ce ml~dzy innymi zwillkszenia 
dotacji na koscioly: kosci6/ sw. Mlchala -
600 min, kosci6/ przy uI.K.B. Kominka - 750 
min, koscioly wiejskie - 250 min zt; zwifij
kszenla wydatkow dla sluzby zdrowla I go
spodarkl komunalnej. Oolinansowano row
niei ogrody dzialkowe (200 min zl) oraz 
organizacje spoleczne (290 min zl) . Zmnlej
szono kwot~ przeznaczonl\ na remont ratu
sza oraz na .pierzejfij wschodniq". 

Proponowane przez poszczegolne ko
misje poprawki do projektu but.Jzetu zosta/y 
przeglosowane. I tak pozytywnie przegloso
wane wnioski KomlsJi Budietu i Finansow 
wraz ze wskazaniem trode! pokrycia finan
sowego, odrzucono wnioski Komlsji Oswia
ty i Komisji Zdrowia. 

Nast~pnie przystqpiono do g'fJsowania 
proJektu uchwa/y budzetowej z uVfzgl~dnio
nymi zmlanami. Uchwal~ podjfijt J 19 glosa-
ml za. 

Anna Chmiele .ka-Budzan 

Na remont koScioia sw Michala przeznaczono 600 mIn 



Gazeta Polkowicka 

"Nalezy w cil:Jgu kiJku najblizszych. Jat stworzyc nowe miejsca 
pracy poza przemyslem g6miczym oraz zapewnic nowe ir6dla 
zasUania budzetu gminy. Wszystkie inne dzialania podejmowa
ne przez gminfl winny zostac podporzl:Jdkowane temu zasadni
czemu ceJowi. " 

BurlDistrz Polko'Wic olDallVia 
progralD roz'Woju glDiny 

Z 
asadniczym celem rozwoju w najbliz
szych latach, uj,.tym w "Programie 
rozwoju spoleczno-gospodarczego 
gminy Polkowice~, winno bye stwo

nenie altematywy gospodarczej dla gornictwa 
miedziowego. NaieZy w cil}gu kilku najbliz
szych lat stworzyc nowe miejsca pracy poza 
pnemyslem gorniczym oraz zapewnie nowe 
ZrOdla zasilania budi.ctu gminy. Wszystkie innc 
dzialania podejrnowane przez gminQ winny zo
stae podpol'Zljdkowane temu zasadniczemu ce-
10wL 

Nalezy wi~ w najbli:iszych latach w taki 
sposOb rozbudowac infraslruktu~ leehnicZIlI} 
gminy, tj. system wodociqgow i kanalizacji, 
oczyszczalni~ Sciekow, slee energelycZIlIj, cit? 
plownicZl} i gazowl}, telckomunikacjQ, drogi, sy
stem utylizacji odpadow, by gmina byla inlere
sujljcym terenemdla inwestorow. 

Konicczne jest wi~ 

stworzenie optymalncgo systemu 
dostawy wody pilnej 

dJa miasta i gminy, gwarantujljcego mieszkaD
com i gospodarce nieprzerwane dostawy odpo
wiedniej iloSci i jakoSci wody po jak na jniiszych 
kosztach. Sysytem zaopatrywania w wodQ po
winien umo:iUwie zlokalizowanie na terenie 
groiny nowych przedsiQwzi,.e gospodarczych, 
ktore utwol'Zlj nowe m1ejsca pracy oraz umoili
wilj rozwoj osadnictwa 0 13 500 mieszkaDc'6w. 

By zrealizowac len eel, naJezy usprawnic 
hydraulikQ systemu wodocillgowego poprzez 
modernizacjQ i remont kapitalny sleci oraz wy
konae punkty porniarowe w w,.z1ach glownych 
wodocillg6w doslawczych. 

W okresie perspektywicznym rozwaZana 
jest budowa meehanicznej oczyszczaJni woo de
szczowych z funkcjt'\ retencji woo w iloSci 50 
m3

, ktOft'\ wykorzystasi~do podlewania lereoow 
zielonych i zmywania ulic. 

W 1993 roku przy wsp61udziale specjali
slow z Politechniki Wroclawskiej dokonana ze
stanie ocena systemu hydrauJicznego i stanu 
teehnicznego sieci wodociljgowej w mieScie 
oraz okreSlone zostanl} warunki technicznej 
wsp6lpracy sieci z magi tralnymi wodoci~gami 
zasilajl}cymi. Opracowane zos~ projekty te
chniczne. Zweryftkowaniu ulegnie bilans wody 
dla miasla. Ponadto w 1993 r. wyremontowanc 
zostanlj nast,.pojl}ce rurocll}gi: 

-rurociljg z "Rudnej Zachodnier do Polko
wic (1100 m), 

-ruroci~g biegnljcy od uJ. 11-1utego do uJ. 
Glogowskiej (lOOOm), 

-rurociljg pod ul. 3-Maja (420 m). 
W 1994 roku planuje siQ remonty dw6ch 

rurociqgow: 
-rurocil}gu leU}cego na trasie ul. Lipowa - ul. 

O"browskiego (300 m), 
-rurocil)gu rozdzie\c7ego pod ul. O"bro

wskiego (200 m). 
Kolejnym wa:inym przedsiQwzit:Ciem ~

dzie 

zbudowanie systemu odbioru 
i oczyszczania . cickow 

z teren6w wi jskich i miasta budow,. sieei kana
Uzacji zbiorczych, czyli wiej kich oczyszczalni 
Sciek6w lub zbiorczych i indywidualnych po
mpowni sciekow. Ookonana zostanie mo
dcrnizacja miejskiej OCZYS1Czalni Sciek6w oraz 
remonl i modernizacja kanaJizacjl w mieScie. 

W 1993 f. zbudowana zo tanie kanaJizacja 
sanilarna dLa Moskorzyna i l,.ctrzychowa (ok. 25 
km sieci). Rozpoc~ta zostanie budowa kanali
zacj i sanitamcj weaz z oczyszczalnil) dla Mosko
rzyna i Kazimierzowa. Ujcmie b¢zie to 38 kID 
sieci . Zuko6czenie inwestycji przewiduje it; na 
II kwartal 1994 r. Planuje iQ, Ze do konca 1994 



roku kanalizacj~ olrzymajq takie Polkowice 00-
Ine i Sucha Goma. Pozostale miejscowoSci 20-

s~nqskanalizowanedoI995roku.R6wnoc~ 
nie podj~le b¢q slarania 0 uzyskanie na 10 bar
dzo drogie zadanie dotacji lub preferencyjnego 
kredytu z Narodowego Funduszu Ochrony Sro
dowiska. 

Usprawnienia wymaga system 
gospodarowania odpadami 

komunalnymi 

13k, by ograniczyc do minimum ujemny wplyw 
na srodowisko. by odzyskiwac surowce wtome 
i wyeliminowac wypadki zaSmiecania terenu 
dzikimi wysypiskami smicci. W tym celu w 
1993 roku wykonana zostanie analiza okreSlaj~

ca warunki i pos6b efektywnego zagospodaro
wania odpad6w. System obejmie miejscowoSci 
wiejskie. Zakonczona zostanie tei budowa bo
ksow smietnikowych. RownoczeSnie prowa
dzona I>9dzie w srodkach przekazu i w szkolach 
edukacja ekologiczna. 

Rownie wainym zadaniem b¢zie 

stwor.lenie energoo zcz\:dnego 
systemu dostaw ciepta 

zapewniajqccgo pokrycie potrzeb rozwojowych 
miasta bez zwi~kszania produkcji. Planuje si~ 
rowniei wybudowarue proekologicznego syste
mu ogrzewania budynkow na tcrenach wiej
skich. Dla zrcalizowania tego zadania konieczny 
b¢zie: 

-remont i modemizacja sieci cieplncj z za
chowaniem technologii rur p'reizolowanych, 

-zamiana w~zlow cieplnych hydroelewaloro
wych na system wymiennikowy i wyposa
ienie w insta1acj~ automatycznej regulacji i 
pomiarow. 

-wykonanieociepien budynkow. 
-budowa na terenach wiejskich lokalnychin-

stalacji grzewczych na paliwo plynne (gaz 
propan lub olcj opalowy). 
Kolejnym zadaniem jest 

rozbudowa infrastruklury 
energetycznej 

i jej remonty. Zapewni to nie zakl6cony rozwoj 
osadl1ictwa i gospodarki. W 1993 r. kontynuo
wana b¢zie budowa nowej stacji GPZ u zbiegu 
ulic Woj ka Polskiego i Hubala. Zakonc:zcnie tej 
inwestycji zaplanowano na polow~ 1994 r. Roz
budowany zostaniesystcm napowietrznych linii 
energelycznych wysokicgo naMcia na terenach 
wiej kich, 13k, by umoiliwic powstawanie za
klad6w rzemieSlniczych. Zbrojone b¢~ w UTZlj

dzenia elektrocnerget yczne nowe tereny budow
Ian w mieScie. 

DlIiyc naleiy do optymalnego 

nasycenia gnliny 
u lugami lclekomunikacyjnymi. 

Moiliwe 5143 warianty rozwoju telekomuni
kacji. Wyoor wariantu zalezeC blydzie od moili
woSci finansowych gminy oraz od wynik6w ne
gocjacji z opera to rami sieci telefonicznej. 

Warlant 1: 
Wybudowanie w mieScie pola komu~cji 

pozwalajllcego na obslug~ nie tylko gminy, ale 
znacznej c~i wojewOOztwa. Wariant ten wy
maga jednoczeSnie budowy tzw. koncenlrato-

-------

row wyniesionych we wsiach Sucha G6rna, Pie
szkowice, Komomiki, Sobin i J~drzy(;how. 

Wariantll: 
Wybudowanie w mieScie konccntratora wy

ruesionego, wsp<ilpracujljcego zcentralq w Leg
mcy. 

Wariantm: 
Nawiqzanie wsp<ilpracy z firn1ll KGHM SA 

"Cuprum 2000~, ktora posiada duiq i nie wyko
rzySlanq centra1~ telefoniczn~. Nie moina jej jak 
dOllJd w peW wykorzystac z powodu barier 
administracyjnyeh. 

W 1993 r. dokonczone b¢q prace zwiqzane 
z kablowaniem wsi i system zoslanie wl~ezony 
do sieci Telekomunikacji Polskiej SA lub 
KGHMSA. 

Konieczne ~dzie podj~ie prac zmierzaj~ 
cych do stworzenia 

sprawnego i Cunkcjonalncgo systemu 
komunikaeyjnego 

w mieScie. W 1993 roku planuje si~ dziaJania 
zmierzaj~ce do udroinienia komunikacji mi~
dzyosi dlowej oraz rozbudowy miejsc postojo
wych. 

Kolejnym bardzo wainym zadaniem, ktore
go zakonezenie planuje si~ w 1993 roku, jest 
uslanowienie 

nowcgo Planu 
Ogolncgo Zagospodarowania 

Prze ·lrzennego Miasta i Gminy, 

ktory wytyczy nowe tereny pod inwcstycje prze
myslowe i rolneoraz uslugi i osadnictwo. 

Konieczne jest rownoczesne stworzenie 
instytucjonalnych ram 

przyciqgania inwestorow 

i rozwoju przcdsi\:biorczosci. 

SJuiq temu m.in. nast~puj~cedzialania: 
-powolanie w U~zie Gminy WydziaJu lni

cjatyw Lokalnych, ktory zajmie si~ reguiar
nym uzupelnianiem foldcru, ~d'lcego ofcr
t~ gospodarczlj gminy; kojarzeruem 
podmiotow gospodarczych krajowych i za
granicznych z firmarni polkowickirni; po
mOClj dla poczqtkujllcych podmiotow go
spodarczych pnez organizacjc;: szkolen, 
ustug fmansowo-prawnych, dostc;:pu do 10-
kali, srodk6w IllcznoSci ilp.; zbieraniem i 
przechowywaniem infonnacji 0 wolnych 
mocach produkcyjnych (sile roboczej, ha
lach i maszynach oraz surowcach); 

-ulworzenie w Polkowicach Rejonowego 
U~du Peacy, kt6ry opr6cz rejestracji bez
robotnych i wyplacania Z3Silkow, b¢zie 
prowadzil szkolenia, ~dzie udzielal poiy
czek i kredytow oraz porad dla podejmuj~
cych dzialaln0S6 gospodarczq; 

-powolanie Fundacji Rolnej "Plon~ oraz 
aktywizacja dzialalnoSci Stowarzyszenia na 
Rzecz Rozwoju Miasta i Gminy Polkowice; 

-Przyciqgarue instytucji 0 znaczcruu regio
natnym. tj. lzby Skarbowej, giddy towaro
wej, agencji celnej itp. 
Bardzo wainyro elemcntem polityki zmie

rzajl}cej do lworzenia altematywy gospodarczej 
dia gornictwa micdziowego b¢zie 

Polkowicki Program Mieszkaniowy. 

6/1993 
Jego konsekwentna rea1i7-Beja pnyczyruc 

sic;: winna nie tylko do poprawy syluacji micsz
kaniowej w gminie, ale powinna pnyciqgac tak
i.e inwestycjc twoTZlJce micjsca pracy w przcmy
sIc i uslugach budowlanych. Sarno zaS zaanga
iowanie mieszkailcow w f1nansowanic buclowy 
micszkan wymusi ich aktywizacjQ go podarczq 
(poszukiwarue dodatkowych dochodOw). Po
wyiszc dzialania powinny zostac uzupelnione 0 

innc, rue zwillzane lak bczposrcdnio jak wy~..cj 
opisane, z rozwojero bazy ekononuczncj. 

Proccs transformaeji gospodarki jest i b/;
dzie bardzo bolesny dla znacznej czc;:Sci spolc
cznoSci w naszcj gminie. Wzraslac blydzie bcz
robocie, rozszeny si~obszar n~zy. Konicczne 
b¢7jewil;c 

stworzcnie sprawnego systcmu opicki 
potecznej. 

W 1993 r. planuje si~ rozpoczQcie budowy 
duiego kornpleksu obiekt6w dla OSrodka Po
mocy Spolecznej w Polkowicach przy ul. Lip<>
wej. 

Dccyzjc inwestycyjne tworzqee nowe micj
sea praey podejmowane SlI rue Iylko yt oparciu 
o informaeje 0 cenaeh gruntu, 0 poziomic roz
woju infrastruktury komunalnej czy sieci uslug 
niezb¢nych do prawidlowcgo rozwoju dzialal
naSci gospodarczej. Wainymi krytcriami wybo
ru lokalizacji inwestycji 514: 

-poziom kwalifikaeji i koszt zatrudnienia 
pcrsonelu, 

-poziom oSwiaty i sluiby zdrowia, 
-bezpicczcn two publiezne, 
-Sian srodowiska naturalnego, 
-uslugi wyiszego ~u. 

Zapewnienie nalezylego poziomu tych 
uslug jest waine nie tylko z powoou dlJZcnia do 
optymalnego zaspokojenia potrzeb zglaszanych 
przez lokalnll spolecznosc. lest waine rowniei 
jako czynnik rozwoju poleczno-gospodarczcgo 
gminy. 

Konlynuowane b¢~ dzialania zmierzajqee 
do rchabililowania i 

zago podarowania tcrcnow 
osicdlowych i micjskich 

w celu podniesicrna standardu iycia ieh micsz
karic6w. W 1993 r. pracami zostanq obj~te 
osicdla Gwarkow, Sicnkicwieza i Krupiriskiego, 
uLica Lipowa oraz dzialki szkol i przeds-tkoli. 
Przewidziano rcmonty parkow: parku micjskie
go, parku przy ul. Kopalnianej, park6w w Pol
kowicach Oolnych i w Kazimienowie. 

Trwac ~dzie rekonstrukeja Starego Miasla. 
W 1993 przcwiduje si~ zakonczenie odbudowy 
kwartalu wschodniego i remontu Ratu za. 

Mieszkancom gminy naleiy zapcwnic po
w zechnie dos~pnq, 

ciqgtq i kompJeksowq 
opick~ zdrowotnl} 

przy zminimalizowaniu nakladow fmansowyeh. 
By Icn eel osiqgn~c, nalciy nasycic polkowickq 
sluihQ zdrowia odpowiedru~ kadr". Gmina po
winna przejqc zadanie zlecone z zakresu opicki 
zdrowotnej i objljc ni~ wszyslkich mieszkait
cow. Naleiy tei powolac na bazie ZOZ Zaklad 
Opieki Zdrowotnej, wyeliminowac zjawisko 
dublowania siQ poczynaJi pubUcznej i g6rniezcj 



Gazda Polkowicka 
stem lekarza domowego. W 1993 r. przewidzia
no remont budynku sluzby zdrowia przy ul. 
Zachodniej. 

W dziedzinie 

ochrony srodowiska 

dlliyc naleiy do ograniczenia ucilli.liwoSci po
wodowanych przez srodki tmnsportu (halas, wi
bracja, zanieczyszczcnia powieLrza). Naleiy dq
iye do ogmnicZet1 zanieczyszczen powietrza py
lami i gazarni emitowanyrni przez okoliczne za
klady przemy lowe do poziomu dopuszezal
nych norm sanitamych. Naleiy starac si~ ogra
niczyc zanieczyszczanie Sciekami bytowyrni i 
srodkami chernicznymi woo powierzchniowych 
i gleby. Trzeba d"iyc do zmniejszenia ucillili
wego odd7iaiywania zbiornika "Zelazny Most~ 
oraz do uj~cia wsi Tam6wek w strcf~ ochronnl} 
zbiomika. Naleiy w koncu ograniczac do nie
zb¢nego minimum lokalizacj~ na lerenie gmi
ny obiekt6w szkodliwych dla 5rodowiska. 

Konieczne sll dzialania eliminujqce zagro
icnia oraz ograniczajqce 

skutki cwentualnyeh 
katastrof przcmyslowyeh. 

W tym celu naleiy: 
-spowodowac tworzenie sire! C'Chronnych 

wok61 slwarzaj!!cych zagroicnie obiektow 
przemyslowych, 

-stworzyc i rozbudowac jedno tki ratownic
twa przeciwpoiarowego, chemicznego i 
drogowego, 

-wzmocnic ily policji i Sirazy Miej kiej i 
orgaru7.0W3C wsp6Lne cwiczenia Iych jedno
stek, 

-wplywac na rozw6j ochotniczych straiy po
iamych. 
W 1993 przewidziano zakonczenie budowy 

remizy slraiackiej dla OSP Sobin. Zakupiono 
nowoczesnl} drabin~ dla lednostki Ratowniczo
GaSniczej w Polkowicach. W 1994 r. planuje i~ 

rozpocz~cie budowy bazy dla tej jednostki. 
R6wniei w 1994 r. rozpocznie sifi: budowfi: za
plecza dla Kornisariatu Pollcji. 

Kolejnym wainym zadaniem b¢zie 

stworlcnie systemu oSwiaty 

umoi.liwiajqcego kaidemu mi zkaticowi grni
ny pclnll dostt:pnosc do roinorodnych form 
ksztalcenia. Osil}gni~ie lego celu wymaga: 

-okrcl;lenia minimalnych 5rodk6w fmanso
wych potrzcbnych do funkcjonowania 05-
wialy w gminie, bez wzgl'rdu na sytuacj~ 
budZetu gminnego, 

-obj~ia opiekl} przedszkolnq dzicci wiej-
skich, 

-inwestowania w kadrt:, 
-inwestowania w ba~ 05wialowq, 
- tworzenia systemu slypendialnego, 
-zreorganizowania systemu zarll!dzania 05-

wiatq, 
-stworzenieinstytucji marketingowej dia po

trzeb ksztaicenia, 
-finansowego preferowania zk61 uspolecz

nionych, 
-stworzenia preferencji w systemic Polko

wickiego Programu Mieszkaniowego dla 
niez~dnej kadry, 

-stworzenie syslemu wspierania inicjatyw 
oSwiatowych. 

Zaplanowano zakonczenie w 1993 roku bu
dowy zespotu obiekt6w dla szkoly ponadpod
stawowej. Budow~ intematu i sl016wki przesu
ni'rto na 1994 rok. Rowniei 0 rok zoslalo prze
suni~te rozpocz~ie budowy szkoly podstawo
wcj w J~drzychowie i saH gimnaslycznej w Su
chejG6mej. 

Konieczne jest zapewnienie wszyslkim rnie
szkatieom naleiylego poziomu 

zaspokajania potrzcb 
w zakrcsic sportu i rckrcacji, 

a w szczeg6lnoSci zapcwnienie wygodnej dosl~
pnoSci teren6w rekrcacyjnych poprzez zorgani
zowarue: 

-teren6w bliskicgo wypoczynku; w odleglo
Sci nie wi~kszej nii 350 m od rnieszkania 
winny znajdowac si~ urzlldzenia zabawowe 
dla malych dzieci oraz pro te urzljdzenia 
sportowe (np. pnYrll!dy gimnastyczne ilp.), 

-osiedlowych urZljdzen sportowych, czyli ze
spoJ6w UfZlJdzen kultury fizycznej i sportu, 
wyposaionych w r6inorakie boiska, 

-og6lnogminnych duiych obickt6w sporto
wych, obslugujllcych mieszkaric6w calej 
grniny, i obiektow 0 znaczeniu ponadgmin
nym (urllJdzcnia wyczynowo-widowisko
we). 
W tyro celu koniecznc jest wykonarue w 

latach 1993/94 remontow spol1owej i relcreacyj
nej infraslruktury osiedlowej I oswialowcj; roz
pocz~ie w latach 1994/95 rozbudowy obiekt6w 
OSiR (hat a spol1owa, baseny) oraz 0 rOdka wy
poczynku sobotnio-niedzielnego w Paulinowie. 

W 1993 roku zaplanowano budow~ urzl}
dzen sportowych w mmach rehabilitacji Icren6w 
osiedlowych i oswialowych; przej~ie stadionu 
od ZG ,.Polkowice~; wykonanie koncepcji i pro
jektow technicznych dla obiekt6w planowanych 
na terenach OSiR omz w Paulinowie. 

Naleiy pobudzic aktywnosc mieszkanc6w 
grniny w dziedzinie 

tworzcuia i konsumowania 
dobr kultury 

(teatr, kino, sztuki plastyczne, koncerty muzycz
ne itp). W tym celu naleiy stworzyc niez~dnq 
infrastrukturfi:, zatrudnic wysoko wykwalifi
kowan!! kadrt:, dolrzec z edukacjlj kulturalnll do 
zerokiego klvgu odbiorcow, glownie do dzieci 

i mlodzieiy. 
W 1993 r. zaplanowano oddanie do uiytku 

auli przy Zespole Sz.k61 oraz opracowanie i lIru
ehomienie programu wykorzystania obieklu 
przez inslylucje zajmujljce si~ promocjq kultury 
oa terenie grniny. Zakonczony zostanie remont 
i przebudowa kina i uruchorniona zostanie w 
nim przez DK .,Imprcsja" dzialalnosc seeoy tc
atralnej, kina, kawiami, galerii, klubu muzycz
nego i dyskoteki . Przewidziano przekazanie dla 
DK "Jmpresja" amfiteatru. lak co roku 7.Organi-
7.Owane zoslan~ "Dni Polkowic". 

Wainym dla rozwoju spoleczno-gospodar
czego grni ny jest poziom i stopien 7.Organizowa
nia sluib odpowiedzialnych za zarzljdzanie grni
nlj. 

do 
Przewidziano szereg dzialan zroierzajl}cyeh 

podnie ienia efektywno' ci pracy 

Urz\!du Gmioy, 

a przede wszystkim szczeg610wej analizy nakla
dow pracy,jakie nalezy ponicSc do wykonania 
poszczeg61nych cZYllDoSci i 7..adan administra
cyjnych oraz samych czynnoSci i zadan jako 
uslug. Pozwoli to na dostosowanie kwalili1<l1cji 
pracownikow do konkretnych stanowi k, 
usprawnicnie dziaJania, minimalizacj~ nakla
d6w, przeblldowanie swiadomoSci pracowni
k6w tak, by zfOzumicli, ie sq dostaweami uslug, 
kt6re winny bye tak swiadczone, by satysfakcjo
nowaly klienta. Planujesi~zakupienic i wdroie
nie komputerowcgo programu informacji 0 tere

. nie, pozwalajqcego na uzy kiwanie szybkiej i 
pelnej infonnacji 0 niemal wszystkich aspektach 
fW1kcjonowania gminy. 

Podjf,1to dl.ialania zmierzsjljce do zlokalizo
warua w Polkowicach 

sicdziby powiatu zjcmskicgo, 

a w zczcgoln05ci: 
-stworzono ill5tytucje lub przeslanki do po

w tania instytucji, kt6re ~ mogly realizo
wac zadania powiatu (publiczny Zaklad 
Opieki Zdrowotnej, silna jednostka poLicji , 
ledno tka Ralowniczo - GaSnicza, silny 05-
rodek szkolnictwa ponadpodslawowego, 
Rejonowy Urzljd Pmcy, Kasa Rolniczego 
Ubczpicczcnia Spolecznego), 

-Iworzony jest system silnych powiq7..aO 
instytucjonalnych i gospodarczych z grnina
mi, kt6re moglyby wcjsc w ski ad pnyszlcgo 
powialu, 

-zapcwniono odpowiednill bazt: lokalowq din 
instytucji ponadgminnych, 

-przejmowane Sl) zadania z administracji 
panstwowej, kt6re projekty ustawy 0 powia
lach proponujll Pfl.ckazac powialom. 

Przemystaw Walczak 

Wybralem Polkowice 
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wie przezywal swoj wielki sukces. ZespOt ludzi 
kierowany przez dr inZ. Jana Wyzykowskiego 
po dokonaniu niezliczonej HOSei wiercen nalra
m na lupki miedzionoSne. Byl to dlugo oczeki
wany wielki skarb. Droga do jego odkrycia, a 
nastt;pnie do wydobycia byla trudoa i wyboista. 
DIa polski ego gornictwa zupelnie nieznana. 
Trud,jaki wowczas podjt;to, byl od pocZlltku do 
konca pionierskim dzielem. Wytyczono eel -
Legnicko-Glogowski Okr~g Mied7jowy. 

Uporczywa walka z czasem przyniosta im
ponujllce rezultaty. Uzyskano je dzi"ki ogro
mnemu wysilkowi mozgow i mi,.sni, dzi~ki 
sprawnej, jak na owe czasy, organizacji pracy i 
wielkiej ofiamoSci polljczonej z brawurll i swia
docnie podejmowanym ryzykicm. Przemysl cze
kal na miedi, terminy skracano maksymalole. 

Polkowiee swoj awans i pcrspektywy za
wdzi~zajlJ odkryciu zloi rud miedzi i usyruo
wanym w pobLiiu kopalolom. Odpowiedi na 
pytanie, co by by to, gdyby nie miedz, moZe bye 
tylko jedna. Bylaby to osada, co najwyiej mala 
cniejscowosc 0 dose Giekawej historii, ale z nie
ciekawq przyszloSeilj. 

Przed rozpocz9ciem budowy kopalol, Pol
kowice byly w zasadzie osacll! pegeerowskl!. 
Opr6cz dUZego, licZllcego blisko 1000 ha gospo
darstwa znajdowal si~ tp zaklad remontowo-bu
dowlany, baza surowcowa nowosolskich zakla
dOw Lniarskich, m1eczarnia, gminna spOldzielnia 
oraz szereg drobiejszych zakladow pracy. Jed
nakjuz w poIowie Lat szesedziesilltych Polkowi
ce byly najwi~kszlj groinq licZllcq w gromadzie 
12 wsi. Widoczne zmiany przyni6s1 dopiero rok 
1963. PLan perspektywiczny prliewidywal 
wzniesienie ponad 20 tysi~cznego miasta. 

Zamierzenia inwestycyjne na lata 1972-75 
mowily 0 wybudowaniu 1800 mieszk.aO, tj. oko-
10 5500 izb z wielkiej plyty 0 polepszonym 
standardzie. Oddano miejski ilobek na 80 
rniejsc oraz osicdlowll przychodnit; zdrowia. Do 
konca 1973 roku przewidywano wybudowanie 
gOffilCzej przycbodni specjalistycznej. W tym 
samym roku podjt;lo decyzj~ 0 przyspieszeolu 
budowy drugiej szkoly podstawowej i ukoncze
niu budowy drugiego przedszkola na 120 
miejsc. Od 1 wrzeSnia 1972 roku planowane 
bylo rowniei uruchomieole LO dla pracujljcych. 

Wsp6lpraca porni~y miastem a ZG "Pol
kowiee" pozwala temu pierwszemu na zal tnie
ole Jako bardziej okazale, funkcjonalnei pi9kne. 
Polkowicka kopalnia realizowala budow~ sta
dionu i boisksportowych. Podejmowala decyzjt; 
o budowie centralnej cechowni z sal!! widowi
skowo-sportowll wraz z kry!ym basenem i urZll
dzeolami lecznictwa balneoLogicznego, knygiel
olll, torem gokartowym oraz nowoczesnlj, wy
posaionlj w najlepszy prz~t, samochodowlj sta
cj~ diagnostycZlll!. Natomiast w ramach zago
spodarowania bald zbudowany mial zostac tor 
saneczkowy oraz mala skocznia narciarska. 
.. Wiele dokonaliSmy - zapisano w kronikach -
najbardziej jednak pracowite i odpowicdzialne 
dni dopiero przed nami. ~ Dzisiaj jui wiemy, i.e 
rue wszystko z lyeb plan6w dalo sit; zrealizowac. 

Awans gospodarczy i zamoZnosc miedzio
wego regionu jest dzielem gomikow. Oni tez 
majlj prawo sprawiac pre7£nty najbliiszemu 
otoczeolu. Jui w 1967 roku powstala Szkola 
Podstawowa w Tamowku za 1 milion 200 tysit;
cy zlotych (mlodziezy i dzieciom wyj~niamy, 
Ze nie jest to b11ld drukarski). Szkol~ gomicy 
sprezentowali dz.ieciom z tej wsi. Ponadto ener
gia elektryczna dla Biedrzychowa i wodocillgi 
dla rolnik6w J¢rzycbowa i Sobina za ponad 16 
milionow zlotych - to tylko olektore ze spolecz
nych gestow. Natocniast na czolo pozakopalnia
nych plan6w wy unt;la sit; akcja budownictwa 
indywidualnego i polepszenia warunk6w rekre
acyjno zdrowotnych. Gomicy zac~li wyjeroiac 
do Swieradowa Zdroju na leczeole profilaktycz
ne, natomiast na niedzieLny wypoczynek do 
zrnodemizowanego osrodka do Pszczewa. 150 
gornikow jednoczeSnie moglo korzystae z uslug 
domu wypoczynkowego w Ustroniu Morskim. 
Dzieci wypoczywaly w osrodku kolonijnym w 
Podwilczu. Byly rowniei upominki dla konku
rent6w. Rozpoczt;to przygotowania robOt i nad
zor nad budowq sztucznego lodowiska w Lubi
nie. 

Ci, ktorzy przybywali tutaj wydobywae 
rniedi, zastali Polkowiee wsilj, a uczynili z lej 
miejscowosci miasto 0 szerokich perspekty
wach rozwojowych. 

lndustrializacja i urbanizacja staly sit; dla 
Polkowic rowniei diwignilj post~pu w sferze 
SwiadomoSci spolecznej, integrujljc lokalnll spo
lecznose. Zanikaly podzialy Da tych, co "mieli 
najbLii.ef, "zabuiakow", "centralakow", reemi
grantow z Rumunii, Lemkow i na tych, kt6rzy 
przyszli na zew wielkiej budowy. Nic bowiem 
takole zbliZa ludzi, jak identyczny czy podobny 
rodzaj pracy, a takie perspektywa osobistego 
awansu. 

AndrzeJ Lech 

Przeczytane 
przed laty 

Rok 1962 

Do 1962 roku Po/kowice liczyly 2240 mie
szkaricow, z czego 230 osob dojet.di.alo do pracy 
w Lubinie. Polkowice posiadaly 83 gospodar
stwa rolne, szkalr, bibliotekf, kino, POM, mle
CUlrnif, GS, dwonec kolejowy i przySlonek 011-

lobusowy. 

00 

RozpOCZftO budowr kopolni "Polkowice 1', 
z ku)rej w 1968 roku brdzie sif wydobywol: 25 % 
docelowej produkcji mdy miedzi. W 1965 roku 
rOzPOcz.nie sir budoWf trzeciej kopalni miedzio
wego zaglfbia - "Polkowice Jr. 

000 

Plan perspektywicvlY zaklada voka/izowo
nie w Polkowicach siedziby dyrekcji trzech za
kladow: kopolni Polkowice I, Polkowice II oraz 
fabryki ksanrogenianu. 

Polkowickie budownictwo r0zP0czrto od 
budowy dwoch hoteli robomiczych, z ktorych 
jeden zostanie oddallY jeszcze w bieZQcym roku. 
Obecnie jut. "ilet z Polkowic nie dojetdta do 
pracy, bowiem wsz)'scy sq zatrudnieni prey bu
dowie kopa/ri. 

000 

21 wrzes-nia br. w zaglf!biu miedziowym 00-
wila delegacja RWPG. Gos-cie zwiedzili scyby 
kopal'ni • Polkowice". 

000 

Naklady inwestycyjne na budaw{! kopal/li 
• Po/kowice • zwrocq si~ gospodarce narodowej 
w ci£jgll 7 lat. 

000 

W preyszlym roku przystQpi sif do glfbienia 
szybOw kopallli • Po/kowice". Obecnie pro",'O
dzi sil? prace przygotowawcze do tego pn;edsif
wz.ifcia. 

000 

Rok 1963 

... wid Polkowice jut. wkrotce podniesiona 
bl?dzie do rangi miasta. Krakowski Miastopro
je/.:1 zakoncz;ylprace nod plan em Ulbudowy Pol
kowic. Zalotenia przewidujq, it 20 tysircz.ne 
miasto podzielone bfdzie na dwie czf!sci: lIIiesz
kalnq i centralnq. Wyvtaczono jut. miejsca no 
szkoly, pnedszkola i apteld. Nowe miasto otrzy
ilia taki.e stadion sponowy, kino i dom Ieu/Illry. 

000 

J 8 czerwca rUS(J1/o w kopalni • Polkowice • 
glrbienie scybu P-2. W sierpniu 1963 roku gor
nicy pracujqcy przy budowie kopalni glfbili 52 
lIIetry biei.qce szybu, bijqc tym samym aletualllY 
rekord postf!pu 0 2 metry. 

00 

G6rnicy pracujqcy na szybie gwwllym • Pol
kowic· dla IIczczenia Dnia Gerniko zobowiQY1/i 
sif pobil: dotychczasowy rekord glflbienia, 
chcqc osi£jgnqc w listopadzie 1963 roku 60 me
tr6w biet.qcych pOS/{!PII.. Do 171istopada zg/fbili 
40,5 metra scybu. W calylll 1963 roku gernicy 
zglf!bili 345,5 mbscybOwkopallli .Polkowice". 

Zebrat 
A.L. 



Gazcta Polkowicka 

Poznajl!rng s1Noich radngch 

Maria Wesolek od 1975 roku mieszka w 
Polkowicach. Jest matkC\ trojki dzieci, najstar
szej Jolanty - tegorocznej maturzystki, T om a
sza - ucznla II klasy Technikum Mechanizacji 
Rolnictwa i najm/odszej Ani - uczennicy klasy 
VII szkoly podstawowej. 

Pracuje w Banku Sp6Idzielczym od 7 lat 
jako kasjerka. Zaczynala pra~ w Radzie Miej
skiej jako przewodniczC\ca Komisji Handlu. 

Zwariowanej dziewczynie, 5wietnej kumpe
Ii Agnieszce Dziurze pozdrowicnia sle 

zwariowany i swietny 
Marcin Odrobina 

*** 
Wspanialcj Wioli Bogalko dedykuj~ len 

wicrsz: "Kiedy ' zn6w ~ziemy razem, moZe 
juijulro ... ~ 

S.awomir Pietraszko 

*** 
Wspanialcj kobiecie Marzence K~dzierskiej 

powodzerua w szkole i w iyciu osobi tym klada 
zawsze kochaj~cy 

Mareczek Rybitwa 

*** 
Zawsze pogodnej i uSmiechni~(ej Kasi 

Klaub sloneczn~ buzk~ zasyla 
Grz~da 

*** 
Robertowi Bancewiczowi z okazji irnienin 

najserdccznicjsze zyczenia zdrowia, szcz~cia i 
wszyslkiego co najlepsze iyczy 

kochaj,\ca zona 

*** 

Chcia/aby, aby pra~, jakl\ wtedy wykona/a, 
ocenili sami kllenci. Od ubleg/ego roku jest 
przewodniczC\cC\ Komisji Rewizyjnej. Tak do 
konca nie jest zadowolona z tego, co zrobila. 
Czuje niedosyt, zw/aszcza gdy siyszy krytycz
ne g/osy mieszkancxSw gminy, z ktorymi bardzo 
cz~sto si~ zgadza. Ma na mysli np. uwagi co 
do kolejnoscl wykonywania prac w gminie czy 
przed/uzajC\cy si~ remont kina .Skarbnik·. 

Olbrzymia roznorodnose oraz ci~zar ga
tunkowy zalatwianych przez komisj~ spraw 
wymaga cz~sto opinii fachowcxSw. JedynC\ dro
gC\jest wowczas skierowanie sprawy do odpo
wiednich s/uzb, ktorym zaleca si~ przeprowa
dzenie kontroli. Ten sposob prowadzenia prac 
utrudnia i przed/uza rozwi~anie proble
mow. W trakcle sprawdzania przez komisj~ 
znajduje siQ mi~dzy innymi organizacja .llelo
nych szk6f' w Wise/ce oraz kontrola budow I 
remonty dreg gminnych. 

Oszcz~dnosci wydatkowanych pieni~dzy 
upatruJe panl Maria w zmianie sposobu wyna
gradzania inwestorow zast~pczych, kt6rzy nie 
do konca zalnteresowani s'" obronC\ interes6w 
naszej gminy, poniewai ich siedziba miesci si~ 
poza Polkowicami. Marzeniem jest, aby pozy
skae fachowcxSw - mieszkancxSw naszej gminy 
i powolae komork~ specjalistycznC\ przy Urz~-

Przychodnia z prawdziwego zdarzenia 

Speejalistyezna przychodnia Gomicza w 
Polkowicaeh jest naprawd~ przychodniq z pra
wdziwego zdarzenia, jakiej nie znajdziesz w 
ealym wojwOdztwie. Lsni czystosciq, eleganc
kie chodnikl na holach katdej kondygnaeji, 
uprzejma. sprawna obsluga pan w rejestracji i 
apteka dobrze zaopatrzona w leki, kt6re wyda
jq zawsze usmieehni~te panie slutqc cz~sto 
radq paejentom. Gabinety lekarskie wyposa
i:.one w najnowszq aparatur~. a personellekar
ski uprzejmy, naletycie speiniajqcy swoje obo
wiqzki, zwlaszeza lek Pratkowiecka i Drzewie
cka. Poradnia . K" blyszczy jak lustro, Mini Bar, 
swietlica z kolorowym telewizorem, wreszcie 
Rehabilitacja doskonale wyposatona. Nie 
spos6b wszystkiego ujqe w tak kr6tkim /iseie. 
Dodajmy do tego G6micze Pogotowie Ratun
kowe czynne ca/q dob~. Wszystko mowi za 
siebie. Polkowiczanie powinni bye dumni z 
faktu posiadania tak wspanialej przychodni. 

Jerzy Dziarmaga 
ul.Wotodyjowskiego 4/10 

Okrutna ekspedientka 

Zadomowiony w sklepie (nr sklepu znany 
redakcji) kotek zjadajqc kawaleezek sera na
razil si~ sprzedawczyni, kt6ra to bezbronne 

Donacie Szmaj z okazji irnicnin duro zdra- .-----------------i 
wia, uSmiechu na twarzy oraz sukcesOw w pracy 
zawodowej iyczy 

siostra Marzena 
z m~zem i Sebastianem 

*** 
Pracownikom Miejskiej i G6miczej Sluiby 

Zdrowia oraz Pogolowia Ratunkowego z okazji 

ich swiryta serdeczne iyczenia wraz z podziry
kowaniami skJada 

Krystyna Rudnicka 
Szczeg61nie go~ce slowa za okazan~ iycz

liwosc i wszel~ moi\iwll pomoc kierujry do 
dyrektora ZZOZdrZ. Hluszijaorazdr 1. Piekar
skiego. 

dzie Miasta. Podobtlie przedstawia sl~ sprawa 
wykonawcow, wybranych co prawda w drodze 
przetargu, ale z siedzibC\ w Glogowie, Legnicy, 
Zielonej Gorze czy Lesznie. 

Chcia/aby tym samym zach~ie mieszkan
cxSw, aby inwestowali i zakladali swoje przed
si~biorstwa tu w gminie, ponlewai w ten spo
sob przyczyniC\ sl~ do rozwoju gminy. Odpro
~adzane podatki pozostan", w gminle, a nie jak 
do tej pory si~ dzieje, wzbogaC(\ kieszerl firm z 
zewn",trz i budzety innych gmin. 

Niepokoi j", takie fakt, ze dose cz~sto srod
ki zaplanowane na remonty lub inwestycje ule
gaj<\ korekcie z tendencj", w g6r~ i zastanawia 
si~, co by byto, gdyby gmlna Polkowice nie byta 
jedn<\z najbogatszych. 

Cz~ste posiedzenla komisji, olbrzymia 
praca i ogrom poruszanych spraw s~ przyczy
nC\ zm~czenia pani Marli. Marzy si~ naszeJ 
radnej leniuchowanie, praca na dzialce, kt6ra 
jest jej hobby. Dzi~ki temu, ze kaidy z czlon
k6w rodziny przejC\/ na sieble cz~sc obowiC\Z
k6w domowych, mozliwe jest pogodzenie pra
cy zawodowej i spolecznej z zyciem rodzin
nym. 0 nast~pnych wyborach w chwili obecnej 
nie mysli, ale przyznaje, ze lubi bye aktywna -
a wi~ bye moze ... ? 

AChB 

male koci~ wyrzucila ze sklepu na duty mr6z. 
gdzie na pewno biedaetwo zgin~o z zimna i 
glodu. 

Zwierz~. takjakiezlowiek, ezujeoo/, zimno 
i gl6d. 0 tym ekspedientka nie pami~tala. ma
jqC jedynie na uwadze wlasne dobro. Swiato
wa Deklaraeja Praw Zwierzf}eia m6wi, te kat
de zwierz~. jako istota tywa, rna prawo do 
tyeia, te nieznajomose I nieuznawanie tych 
praw sprowadzily i prowadzq ezlowieka na 
drog~ przest~pstw przeciw naturze, te posza
nowanie zwierzqt przez cz/owieka wiqte sill z 
wzajemnym poszanowaniem ludzi. 

W art. 2 pkt. a) ezytamy: kaide zwlerz~ ma 
prawo do poszanowanla,pkt. b): ozlowlekjako 
gatunek zwierz~cy nie moze roscie soble pra
wa do t~pienla innych zwierz<\t, ani do niehu
manitarnego traktowania ich. Wart. 3 pkt. ): 
zadne zwierl~ nie moze bye przedmiotem 
maltretowania i akt6w okrucienstwa, w art.6 
pkt.b): porzucenle zwierz~ia jest aktem okrut
nym I nlkczemnym, w art. 14, pkt.b): prawa 
zwierzC\t powinny bye ustawowo chronione, tak 
jak prawa iudzi. 

tli /udzie, nie zn~eajeie si~ nad zWierzf}t
mi. One tak jak my ehcq zye. Pomoi:.my II" 

przetye. a swoJe zlosei wyladowujmy winny 
sposob. 

Stanislawa Wierzbicka 
ul.Kolejowa 1/5 

................••..••...............• . 
PODZll;KOW ANIA : 

W imieniu wszystkich czlonk6w ogl'O\Ju • 
skJadamy podzi~kowania BurmislrZOWi: 
Gminy, radnym i Annie Domagale za prze- : 
kazanie srodk6w fioansowych na regulacjry : 
rowu przeplywaj~cego przez nasz ogrOd. 

Dzi~kujcmy r6wniei dyrekcji Prz~i~- : 
biorstwa Gospodarki Miej lOej za przekaza- : 
rue urz!)dzen zabawowych. : 

Zarzltd POD "Barbarka" : 
w Polkowicach 

----------------------------------~----------------------------------••..................•.................. ~ 



TELEFONlZACjA 
Raport 

GMINY 

W roku 1992 prowadzono negocjacje gl6w
nie w sprawie rozbudowy centrali telefonicznej, 
kt6rej pojemnoM: zostala wyczerpana i nie moz
na m6wic 0 rozwoju telekomunikacji bez jej 
rozbudowy. 

Przedstawiciele legnickiego oddzialu Tele
komunikacji Polskiej SA opracowali koncepcj~ 
rozbudowy opartlj na urzlJdzeniach finny AL
KA TEL. Koncepcja ta przewidywala budow~ 
nowej centrali typu E-l 0 B oraz malych central 
na wsi (w Komornikach j Suchej G6rnej). 

SZeSciomiesi~czne rozmowy nie przy
niosty iadnych rozstrzygni~c. 

Okazalo si~, i.e oddzial w Legnicy nie moZe 
bez pelnomocnictwa Zarzlldu Sp6lki podpisy
wae iadnych um6w ani porozurnien. Nie moZe 
takie bez tych pelnomocniclw nawiljzywae 
wsp61pracy z samofZlJdami. Do konca roku od
dzial nie otrzyn,al takich pelnomocnictw. Oka
zalo si~ rowniei., Ze /lana ALKA TEL nie spel
nila warunk6w stawianych przez Ministerstwo 
Komunikacji. a dotycZljcych udzialu kapitalo
wego w finnach polskich. 

Rozmowy oa pocz~tku roku 
zostaty zerwanc. 

JcdnoczcSnie przedstawicielc Telekomuni
kacji PoJskiej SA w Legnicy zloiyLi nowe pro
pozycje. DotycZlJ one rozbudowy centrali w 
oparciu 0 ufZljdzenia polskie starej generacji 
t ypu E-l 0 A. R6wnolegle prowadzono negocja
cje z Przcdsi~iorstwem System6w Komputero
wych i Telekomunikacji "Cuprum 2()()()". Pro
pozycje zloione przez t~ firm~ zaldadajlJ wyko
rzystanie isloicjqcej centrali Kombinatu, do kt6-
rej 

w zybkim czasie moina podt~czyc 
6000 Dumerow. 

PSKiT "Cuprum 2()()()'" '17ymalo operator
slwo sieei, leez dotyczy ono jedynie Kombinatu. 
Rozszel.renie operatorstwa jest mow we, jednak 
Ministerstwo UjcznoSci zwleka z podpisaniern 
tego dokumentu. Powodem tego jest realizowa
nie przez TPSA inwestycji w Legnicy, kt6rej 
gwarantem jest fZljd. Sl} to niewl}tpUwie prakty
ki monopolistyczne. 

Nie rna moiJiwoSci wykorzystania centrali 
tcicfonicznej w Legnicy bez olbrzymich inwes
tycji VI Polkowicach, na kt6rych skorzystaloby 
gl6wnie TPSA, a rezerwy "Cuprum 2()()()" po
zostalyby nie wykorzystane, mimo niewielkich 
naldad6w, jakie trzeba ponieSt, aby je urucho
mie. 

Wyi.ej opisana sytuacja sprawia, ie grnina 
Polkowice dysponuje srodkami na rozw6j tele
komunikacji, leez zrealizowanie planu teleConi
zacji jest utrudnionc. Spowodowane jcst to ut
kni~ciem w martwym punkcie negocjacji z 
TPSA i nicmoiJiwoScilj skorzystania z uslug 
"Cuprum 2000". 

R6wnolegle byly prowadzone 

prace przy rozbudowie 
ied wiejskicj. 

We wsiach J¢rzych6w i Sobin prace te 
zostaly zakonczone. Pozwoti to podl'lczye po 
96 abooent6w w kaZdej wsi. Podstawowe kry
lerium, czyli 100% nasycenia, zostalo spclnio
ne. Koszt calej inwestycji wraz z central ami 
wynosi 3 m1d 350 min zlotych (17 447 ()()() 
zlotych za jeden numer aboneneki). Wyko
nawclJ rna bycoddziallubiflski CSBJ Warsza
wa. 

Prowadzooe Sl4 koncowe prace przy tele
fonizacji sieei grniny we wsiach Komorniki, 
Trzebcz, Zuk6w, Guzice, DlIbrowa, Pieszkowi
ce, Zelazny Most, Sucha G6ma, Kazimierzowa, 
Moskorzyn. Wykonawe'l jest TKC Poznan. 
Przewidywany kOSZl - 9 mld zlotych, koszt jed
nego numeru abonenckiego - 25 mln zlotych. 
Jest to siee docelowa. jednak zapotrzebowanie 
wynosi 400 numcr6w. Nicstety wykonawca 
przekroczyllerrnin wykonania. Umowa przewi
dywala zakonczenie inwestycji do 30 listopada 
1992 roku. 

W roku 1993 zostanie wykonana siee abo
nencka we wsi Polkowice Dolne. przewidywa
ny koszt wyniesie 500 min zlotych. Prowadzone 
byly r6wniei prace w mieScie Polkowice. Wy
konano ze Srodkow grniny polqczenie kablowe 
oa ulicy Ociosowej i Skalnik6wrKoszt- 472 min 
zlotych. Pozwolilo to wll}czyc 200 abonent6w. 
Ze Srodkow SKT wykonano podJlIczenie ulicy 
DlJbrowskiego, Mjedzianej, G6rnik6w, Kolejo
wej oraz ll-lutego (nowe bloki). Ll}czny koszt -
700 m1n zlotycb. 

Jeieli chodzi 0 sic(: rniejskl}, to sq to jedynie 
dzialania domine, kt6re pozwolily podlljczyc 
tylko 400 numerow. Kompleksowe dzialanie 
~dzie moiJiwe tylko po zakoitczeniu negocjacji 
z operatorami sieei. 

Dobiega konca okablowanic wsi. 

Wysoki koszt podll}czenia jednego abonenta 
wynika z dui.ej odJegloSci pomi~zy cent rail} w 
Polkowicach a abonentarni na wsi. Mimo Ze 
postanowiono w 100 procentach zaspokoic po
Irzeby wsi, to jest to zbyt mala ilosc abonent6w 
w zestawieniu z kosztarni kabti magistralnych. 
Dzi~ki inwestycjom oa wsi siec telefoniczna 
umoiJiwi otrzymanie telefonu przez kaZdego 
cb~tnego, co ma niebagateLne znaczenie w roz
woju przedsi~biorczoSci na wsi. 

Za mala skuteczoose,jeZeli chodzi 0 rozw6j 
telekomunikacji w gminie, wynika ze zbyt malej 

."'--.. ~--.. -.. ----------------------, 
l Biuro Uslug Celnych 1 · , : IGA" 1 :" : · , · , • • ! otworzylo swojll filiy przy Postcrunku : 
: Celnym w Polkowicach. : · , · , · , · , · , , K ' : omputerowe wypelnianie : 
! drukow SAD i SAD DIS. ! 
t ••••••••••••••••••••••• ""., •••••• "j 
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opcratywnoSci molocha,jakirnjesl Telekomuni
kaeja Polska. Zaisloial jednak pewien fakt, kt6ry 
pomoi.e w przyszloSci szybciej rozwil}zywac te
go typu problemy. lstniejl} dwa przcdsi~bior
stwa, kt6re majll w przyszloSci obslugiwac Pol
kowice. Jui dzisiaj konkurujlj zc sobll, na razie 
tylko w propozycjach, ale w przyszloSci mogl} 
wsp61zawodniczyc, inwestujl}C w siee telefoni
cznq oraz ul'Zlldzenia teletechniczne. 

Program dziatan na 1993 rok: 

- Zakoilczenie zleconej przez SKT inwenlary
zacji sieei, kt6ra pozwoli okreSW' stan sieei 
or8Z kwestie wlasnosci. Prawdopodobnie 
TPSA jest wlaScicielem tylko 30% kanalizacji 
i sieci tcletechnicznej. Pozostala c~ naleiy 
do ZG ~Rudna~, "Cuprum ~()()()~, ZRG "Lu
bin". Istnieje moiliwose wykupu lub przej~
cia nieodplatnego lycb odcink6w, kt6re nie 
nalei'l do TPSA i skomunalizowanie icb. 
Inwentaryzacja pozwoli w sposOb planowy 
rozbudowac kanaUzacj~ i siee lel~teehnicznq. 

- Nalezy w daLszym cillgu prowadzic negocja
cje w sprawie rozbudowy ceolrali teLefonicz
nej. 

- Jei.eli chodzi 0 siee wiejskl}, to naleiy nego
cjowae warunki przekazania w ramach SKT 
lub dzieriawy z przedsi~biorstwamj swiad
cZl}cymi uslugi telekomunikacyjne. Naleiy 
spowodowac, aby Sobin i J~rzychow wlq
czyc w marcu, pozostale wioski do konca 
maja 1993 roku. 

- Opracowanieszczeg610wego programu dzia
lan, kt6re uc;dzie moiJiwe w kwietniu, po 
zakonczeniu inwentaryzacji oraz po dokona
niu wyboruofert-koncepcji rozwoju, ZgIOS7"
nych przez operatorOw sieeL 

Wydzlaf Inlclatyw Spotecznych 

Lek. chor6b wewn~trznych 
MACIEJ BIARDZKI 

asystent 
OddziaJu 

.~ardiolog iczno-Internistycznego 
GHS ZOZ w Lubil.ie 

przyjmuje 
w Zakfadzie Rehabilitacji w GZOZ 

Polkowice 
wtorki, pi~tki 1700 

- 1800 



Gazda Polkowicka 

Czy b~dziemy powiatem ? 
jego mieszkanc6w. Najbardziej obrazowo m6-
glbym przestawie to na podstawie zapropono
wania ka:i:demu malej refleksji. Jak CZfilsto mu
sielismy jako miesz~ancy tej gminy zalatwiae 
swoje sprawy w Lubinie i Legnicy? Jak duio 
czasu. pienifi!dzy I nerw6w nas to kosztowalo? 
Rodzi sifil pytanie: czy nie stae Polkowlc na 
zaoszczfildzenie tego wszystkiego swoim mie
szkancom? Ziokalizowanie sledzlby powlatu 
ziemskiego w Polkowlcach spowoduje ponad
to: 

Nlewielu bylo taklch, ktorzy w 1990 roku 
mogli przewidziee tak diametralnG\ zmian~ sy
tuacji spoleczno-gospodarczej naszych Polko
wic. Miasto, ktore po wojnie utracilo prawa 
miejskie. pomimo ich odzyskania w 1967 rOku 
nie mialo w naszym rejonie specjalnego zna
czenia. Procz szybkiej budowy osiedli robotni
czych - przyznaj~, i:e potrzebnych dla rodzG\
cego sl~ przemyslu miedzlowego - zrobiono 
tutaj niewiele. Brak bylo - i po cz~scl brakuje 
do dzisiaj - wielu podstawowych dla rozwoju 
spoieczenstawa instytucji. OZisiaj jui: 
w Polkowicach rozwijajG\ce sifil szkolnictwo 
ponadpodstawowe. niezle zorganizowanC\ 
sluzb~ zdrowia, rozwinifilty handel, zorganizo
wane plac6wki kultury I sportu. Powoli zmienia 
si~ wyglC\d Polkowic. Mamy nadziejfil, ie w 
wyniku funkcjonowania Policji i Straiy Mlej
skiej poprawi sifil nasze bezpleczenstwo. 
Wszystko to jednak zbyt malo. Mimo ze pocie
szeniem jest tworzenie si~ w miescie wielu 
Instytueji Uak np. Posterunek Celny, blura 
ubezpieczeniowe i inne), to jednak caly czas 
brakuje wielu podstawowych organizmow 
administracyjnych. Brak jest SG\du, Prokuratu
ry, Urzlildu Skarbowego, Zakladu Ubezpieczen 
Spolecznych, Rejonowej Stra:i:y Po:i:arnej, Ko
mendy Rejonowej Policji. A sG\ to instytucje 
niezblildne dla gmin 0 ambiejach powiatowych 

Pewnle w 1990 roku nie snllo sifil ani nl 
marzylo iadnemu polkowlczaninowi, ie bfil
dzie mieszkal w tym samym miescie, jednak 0 

tak odmiennym charakterze. Bye moie nie 
wszysey pamifiltaJC\ rok 1990, a pewnie niewie
lu rok 1970. Istanlaly wtedy w Polkowicaeh 
jedynie kosci6/ sw. Michala, UrzG\d Gminy, jed
na poezta, budowana byla pierwsza nowa 
szkola podstawowa. W roku 1990 nie bylo 
wiele wi~cej . Byla na pewno .Impresja", Komi
tet Partii, kolejne szkoly podstawowe, nowy 
dworzec PKS. Ale miasto nadal nie mialo cha
rakteru. Bylo brzydkle. A na domiar zlego bo
rykalo sifil z wieloma problemami w sferze in
frastruktury. Bylo to miasto z szeregiem barier 
rozwojowyeh. Miasto biedne, rZG\dzone przez 
obeych - czyli miasto bez perspektyw. 

Rok 1991 to przede wszystkim wielkie za
skoczenie dla calego postsolidarnosciowego 
SamorzG\du Polkowic - dziesifilciokrotnie wy
isze nii dotychczas dochody gminy. Podsta
wowe pytanie, kt6re sifil w6wczas rodzilo, ty
czylo sposobu, jak mG\drze, bez wifilkszego 
przygotowania, bez wyszkolonych kadr, bez 
niezbllldnych instytucji, a przede wszystkim 
bez wielu, osadzonych w Lubinie i Legnicy, 
kompetencji wydae uzyskane pieniC\dze. Pew
ne dla wszystkich bylo jedno - naleiy stworzye 
alterna'YV!~ rozwojowG\ wobec przemyslu mie
dziowego. Byl tylko jeden problem: jak tego 
dokonae? Brakowalo wyksztalconych kadr, bo 
zostaly wczesniej wchlonifilte przez KGHM. A 
chcialoby sifil robie wszystko naraz. 

Polkowiczanie pami~tajC\ niewC\tpliwie 
plerwszy rok funkcjonowania nowego Samo
rzC\du - od lata 1990 do lata 1991 roku. W 
miescie niewiele sifil w6wczas dzialo. Przy
gotowywano w gabinetach, na deskach proje
ktant6w i w dokumentach wiele zadan. Jednak 
brakowalo decyzji - co robie, co jest najwai-

lejsze, co moiliwe, co zabronlone. 
Eksplozja zdarzen nastc\plla p6itora roku 

emu. Zdecydowano si~ dzialae dynamicznie, 
CZfilSto na krawfildzi ryzyka i nader cz~sto przy 
(luiym prawdopodobienstwie popelnienia ja
kiegos b/fildu. Jednak jedynC\ alternatywC\. z 

uwagi na balagan w ustawodawstwie samo
rzC\dowym. byto NIEROBIENIE NICZEGO. Ola 
braku dzialania najlatwiej bylo wtedy znaleic 
usprawiedllwienie. Zabalaganlone organiza
cyjnie Instytucje administracji rzC\doweJ i samo
rzC\dowej w wojewodztwie. balagan kompeten
cyjny, niech~e wielu urzlildnik6w do pracy - to 
wszystko nle pomagalo w robienlu czegokol
wiek. A - nalety przypomnlee - otrzymalismy 
bardzo duze pieniG\dze i obowiC\Zkiem naszym 
bylo wykorzystac je dla dobra spolecznosci 
gminnej, tym bardziej, ze nikt w samorza,dzie 
nie byl pewien, czy nie zostanC\ nam one ode
brane. Nie bylismy takie pewni,czy podobnie 
korzystna sytuacja powtorzy si~ w 1992 i 1993 
roku. Planowac nalety perspektywicznie, jed
nak gwarancje ustawowe mielismy jedynie na 
dzialanie w obrfilbie jednego roku. Co rok Sejm 
uchwala podstawowa. dla nas ustaw~ 0 docho
dach gmin na okres tylko jednego roku. I tak 
trwa to jui od 3 lat. Na przestrzeni kaidego 
roku stresujemy sifi!, czy wystarczy nam pienifil
dzy na ,nn6stwo rozpocz/iltych zadan. Na przy
klad w latach 1991 i 1992 prowadzilismy r6w
noczesnie ponad 20 inwestycji I ponad 50 re
mont6w kapitalnych. Uruchamialismy szereg 
nowych instytucji niemal w kazdej dZiedzinie 
iycia gminy. 

T eraz jest szansa na powiat. Twierdzfil. ie 
gdyby nie desperackie dzialania na arenie spa
lecznej, gospodarczej i politycznej. Polkowice 
nie mialyby dzisiaj prawa nawet 0 tym myslec. 
Wielu w tym wojew6dztwie, gl6wnie w Lubinie, 
zrobiloby wszystko. aby nie dopuscic do obe
cnego stanu. Jednak nasze apetyty zostaly 
rozbudzone i iestesmy w stan Ie zroblc wszy
stko, ieby Polkowice staly sifil stolicC\ powlatu. 

Oczywiscle samo haslo nic nikomu nie da
Ie. Jednak instytucje, ktore musza, towarzyszyc 
powiatowi. nie tylko podnoszC\ rangfil miasta, 
lecz tak:i:e kapitalnie wzmagaiC\ komfort iycla 

- zlokalizowanle wielu nle wspomnlanych 
jeszcze instytucji, 

- stworzenie szeregu nowych miejsc pracy, 
- przyciC\gni~cie wysokowykwalifikowanej 

kadry. niezbfildnej dla fachowej obslugi 
rozwinifiltego miasta i jego mieszkanc6w. 

- zdynamizowanie rozwoju spoleczno-go
spodarczego. 

Powlat to historyczna szansa dla Polkowic 
i ich mieszkanc6w. Co nalety robie, aby tak si~ 
stalo? Odpowiedz jest jedna - wszystko jed no
czesnie. Naleiy stworzyc lobby na rzecz po
wiatu w Polkowicach. Utworzyc. wsp6lnie z 
sa.siaduja.cymi i przychylnymi nam gminami. 
brakujC\ce. a nlezbfildne, instytucje. Wywrzee 
presjfil na Sejmik Samorza.dowy, wojewodfil i 
UrzC\d Rady Ministrow oraz udowodnie tym 
organom zasadnosc powolania powiatu ziem
skiego ze stolica, w Polkowicach. 

Odpowiednie opracowania Uniwersytetu 
Wroclawskiego oraz inne dokumenty zostaly 
sporza.dzone i w odpowiednie miejsca wysla
ne. Teraz nale:i:y tego wszystkiego dopilno
wac. W kwietniu ma zostac przedstawiony 
przez rzC\d pierwszy projekt .Polski powiato
we)". Miejmy nadziejfi!, i:e uwzgllildni on nowy 
powiat z siedziba, w Polkowicach. 

Emillan Stariczyszyn 
Przewodnlcz,\cy 
Kornisjl Aozwoju 

Gospodarczego Gminy 

Sklep 
Black & White 

poleca 
szeroki wybor 

bielizny: 
najwyzszej jakosci 

odziezy: 



Przedsi~biorco, nie jestes juz sam ... 
- rozmowa z Waldcmarem J . F icdotem, dyrcktorem Samodzielnego Oddzialu 
Izby przcmyslowo-Handlowej w Polkowicach 

- Jaklcgo rodzaju dOSwiadczcnia chclalby 
Pan przcnlcic Da nasz grunt I jak to sl~ slalo, 
ie wybral Pan Polkowlce ? 

- W ubieglym roku przez 12 miesi~y studio
walem na Uniwersytecie w Norymberdze orga
nizacjc i zarzljdzanie przeclsil,!biorstwcm. 
Chcialbym swoje wiadomoSci i umiej~tnoSci 
wykorzystac Da gruncie praktycwym. Taklj 
s~ wid~ w tym mieScie. Za namowlj Hen
ryka Gawrzola pozoslawilem pra~ asystcnta w 
Instytucie Organizacji j Zanljdzania w Wyiszej 
Szkole lni;ynierskiej w Zielonej Gorze. 

- Naczclnym 7.adanlcm Izby jest reprezcn
towanle swoich cz/onk6w na ZeWOl)lrz? 

- Zad.fl postawiLiSmy sobie wiele. JeSli spelni 
silY chociai cy;Si; naszych planow, to i tak b¢rie 
bardzo dobrze. Cala praca wewnljtrzizbowa po
legac ma na animowaniu pewnych dzialan, ktore 
zach~lj mlodych ludri do inwestowania w sie
bie. UwzgllYdniamy nie tylko intercsy naszych 
czlonkow, lecz chciclibysmy sluzyc takZe spra
wom regionu. JesleSmy do dyspozycji wszy
stkich zwracajqcych silY 0 pomoc, niezaleinie od 
przynaleZno.sci. Chcielibysmy pom6c wszy
stkim zrozumiee nowlj rzeczywistosc i przysto
sowac silY do nowej syluacji rynkowej. Planowa
ny wachlarz naszych zadaJi jest szeroki: 

- informowanie 0 podatkach, przepisach pra
wnych i programach promocyjnych krajo
wych i zagranicznych, 

- kojarzenic kupujl}cych i spnedajllcych, 
- wyszukiwanie partnerow do wSpO/pracy dla 

prz.edsi~biorstw , 
- organizowanie kurs6w i zkolen (czfYSciowo 

wsp6lnie ze Stowarzyszcniem oa Rzccz 
Rozwoju Miasla i Groiny Poikowice), 

- wyjazdy studyjne dla kailly kierowniczej. 

Pra~ rpzpoc~liSmy od opracowania kom
puterowego kalalogu ponad 6~O QQO I2rzedsi~
biorstw i instylucji w Polsce, kt6ry mieSci silY na 
15 dyskietkach wraz z programem sterujqcym i 
podr~znikami. Umoiliwia to w ciljgu 1 minulY 
znalericnie adresu dowolnej finny, osoby pro
wadZljcej okreSlonq dzialalnosc. 

Typowa praca lzby to kojarzenie kupujlj
cych i spnedajljcych. Dostarczanie f1rmom pro
jektow, ktore za granicq Slj hezp/amc lub c~
Sciowo pia me. 

- Klo moZe zostac Waszym czIonklcm? Czy 
przy zapisie naIeiy wnlcSi: jakici oplaty? 

- Czlonkiem moZe zo tac kai.dy, kto prowa
dzi dzialnose gospodarcZlj b¢Ilcq podstawowlj 
drialaLnoScilj, a nie praclJ dodatkowq, uboczn~ . 
WySLarczy zglosic ity w biurze pny ulicy DlJ
browskiego (leI. 45-20-01 wewn. 47). Pobiera
my oplat~ wpisowlj w wysokoSci 500 lys. zlo
tych. Na razie czlonkowie nie uiszczajq iadnycb 
skladek. 

- Jakie Inromlacje chclalby Pan przckazac 
czytelnlkom? 

- 23 marca w Zielonej G6rze odbtydzie si~ 
konferencja zorganizowana przez Lubuskq Izbty 
przemyslowo-HandIowq wsp6lnie ze swoim 
odpowiednikiem w mieScic Kodbusk. Koszty 
kilkudniowej konferencji pokrywa strona nie
miccka. od uczestnik6w wymagana jest wplala 
500 000 zlotych. Zaproszeni btydq Ci, klorzy 
chcieliby zaistniee w wymianic ze stron~ nie
mieck". Zaintercsowanych prosimy 0 kontakt 
telcfoniczny 45-81-94. Na region przeznaczono 
8 rniejsc. 

rozmawiafa 
Anna Chmielecka-Budzan 
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Zakt 
policyjnych 

• 1 marca 0 godz. 19()() F.P. z ul. Skalni
k6w, podczas kl6tni malienskiej, ugodzit 
w klatk~ piersiow~ noiem kuchennym 
swoj~ ion~. Obydwoje byli nietrzeiwi. 
Poszkodowan~ przewieziono do Szpita
la Miejskiego w Lubinie, gdzie lekarz 
stwierdzil ran~ klut~ 0 szerokosci 3 em I 
gt~bokosci 7 em. Spraw~ odwieziono 
do Izby wytrzeiwlen i zastrzeiono do 
dyspozycji Komisariatu Policji w Polkowl
cacho 

• 5 marca dyiurny Komisariatu Policji zo
stal powiadomiony 0 wlamanlu do miesz
kania W.P. przy ul. 11 lutego, sk~d nle
znany sprawca skradl baterie lazienko
we i dwa wodomierze 0 I~cznej wartosci 
3 min zl. 

• 8 marca z niestrzeionego parkingu przy 
ul.Upowej skradziono samoch6d Zasta
wa 1100 0 nr rej. LGG 3777. Straty osza
cowano na kwot~ 15 min zl na szkod~ 
M.K. 

• Tego samego dnia w mleszkaniu przy 
ul.Sztygarskiej byly wspOtlokator M.P. 
okradt wlascieiela mieszkania M.K. na 
lC\eznC\ sum~ 6 min zl. 

• Na przelomie 8 I 9 marca nieznany 
sprawca wlamal si~ do podr~cznego ma
gazynku ZG .Audna" sk~d zabral30 mb 
kabla miedzianego 0 wartosci 1,5 min zl. 

• 9 marca nieznany sprawca dokonal wla
mania do zakladu szewskiego przy ul. 
Gdanskie] sk~d ukradl obuwle dar"'skie i 
m~skie przeznaezone do sprzed~iy 0 

wartosci 5 750 tys. zt. 

• 10 marca dokonano wlamania do paka
mery budowlanej przy ul.Skalnik6w, na
lei~cej do J.t. z Sobina, skC\d skradziono 
betoniark~ wartosci 3 min zl. 

• 11 marca okDto godz. 14()() na targowisku 
miejskim nieznana kobieta wyeiC\9nfilla z 
torebki H.D. pienlC\dze - 300 tys. zloraz 
dowOd osobisty. 

.. 12 marca ukradziono kabel telefoniezny 
linii napowietrznej na odcinku 150 m 
znajdujC\cej si'il pomi~dzy Trzebczem i 
Komomikami na szkod~ Zakladu Tele
komunikacyjnego w Polkowicach. Straty 
oszacowano na sum~ 583 tys. zt. 

.. 13 marca z pijalni piwa przy uI.DC\bro
wskiego skradziono beczk~ z piwem. 
Zmotoryzowany patrol polkowickiego ko
misariatu zatrzymal spraw~ kradzieiy, 
kt6ry przyznal sifil do kradziezy i wskazal 
miejsce ukrycia lupu. Skradzione mienie 
odzyskano w catosci. 

.14 marca A.S. I SW. wybili szyby w 
wiaeie przystankowej WPK przy ul. 3-
Maja. Straty oszaoowano na kwot'il 500 
tys. zl. 



Gazda Polkowicka 

Po kilku rniesilJC8Cb wzglt;dnego 
spokoju w KGHM Polska Miedz SA 
znowu zawnalo. 5 marca, podczas 
obrad Unii Wolnyeh Zwiljzkow Za
wodowych, sygnatariusze lej organi
zacji podj~li decyzjlY 0 wszc~iu 
sporo zbiorowego z Zanljdem 
KGHM, RadlJ NadzoreZlJ i wlaSci
cie1em spOlki czyli Mmisterstwem 
Przeksztalccti W1asncSciowych. 

Aby poznae genez<: tej decyzji, 
naleiy si~ co(nlje do stycznia bieilj
cego roku. Zapowiedziane przez 
RZlJd cykliczne podwyi.ki cen, glow
nie energii, paliwa, cenlrainego og
rzewania i czynszu spowodowaly fa
llY zwiljzkowyeh protestow. Centrale 
zwiqzkowe podjyly negocjacje z 
RzlJdem, domagajqc silY rekompen
sat za wrost koszl6w utnymania. W 
wypraeowanych ustaleniach przyjy
to moiliwosc kwartalnego podwyi
szania dochodow pracowniczych. 
Jednak bardzo Diska skala procento
wych podwy7.ek, zdaniem zwilJzkowcow, nie 
stanowila zabezpieczenia przed gwaltownym 
spadkicmslopy iyciowej. Szczegolnie glosnym 
echem odbila sily rzqdowa propozycja w 
KGHM. 

Zwiqzki zawodowe, kt.ore na przelomie Ii
pea i sierpnia ubieglego roku prowadzily strajk 
w Kombinacic, dzis, zneszone w Unii, wyslljpi
Iy natychmiast do Zarzqdu z wnioskiem 0 przed-
tawienie zasad waloryzacji plac pracownikow 

micdzi. Unia sugerowala jednoczeSuie, i.e dla 
wlaSciwej waloryzacji plac, naleialoby je pod
nieSc 0 30% w stosunku do zarobk6w z grodnia 
1992 roku. przcz dlui.szy okres ttwala wzgllYdna 
cisza. Zarzqd nie odpowiadal olicjalnie na 
zwiqzkowy wniosek, a isanti dzialaczc jakby 
oczckiwali pierwszego rochu ze strony prnco
dawcy. 

Pod koniec lutego strona zwilJ:"kowa uak
tywnila' Noje dzialania. Bye moZe wplyw na to 
mialy wydarzcnia rozgrywajlJce silY w ostatnieh 
tygodniaeh i rniesiljcach. Z dniem 1 styeznia 
zaklady tzw. zaplecza staly i~ spO\.karni z ogra
r I' zonll odpowiedziaLnoseilJ. Pnekszlalceti 
tyeh, zdaniem lider6w Unii, dokonano bez kon
sullacji ze zwiljzkami zawodowymi. Coraz gloS
niej zaCZIYlp m6wie 0 przeksztalceniu sektora 
gomiczo·llUtniczego w spOlky z.o.o. W tyrn sa
rnym ezasie podczas obrad KERM-u wspornnia
no 0 potrzebie zasilenia Kombinatu obeyrn k3-
pitalem. Wcrsja ta stalasilY powodem do polily
czno-ckonomicznych spckulaeji. lak wynikalo 
z 0 wiadczen ZarzlJdu KGHM, byl on daleki od 
podcjmowania decyzji w sprawie wprowadze
nia obeego kapitalu do rniedzi. Po kilku dniach 
rownici wypowiedi przedstawiciela KERM-u 
zostsla okreSlona jako propozycja. Wypowie
dziane jednak gloSno pnypuszezenia 0 moili
wOSci przeksztalcen miedzi prty udziale za
chodnicgo kapitalu wywolaly kolejne emocje 
zwiljzane Z, zdanicm zwiqzkowcow, groib:} 
utraty stanowisk praey przcz wielu Judzi. Taka 
argumentacja, choe nie poparta iadnymi dowo
dami, wywoluje jednak w:l;rOd zalog pewne oba
wy. Kolcjnym czynnikiem powodujlJcym 
wzrost napifYCia i wzmoi.enic zwiqzkowej 
aktywnoSci byla decyzja 0 wyplaceniu tzw. 14-

Niepokoje w KGHM 
dni od okreSlonej przez zwilJz
kowcow daty rozpocz~ia sporn, 
ZafUjd KGHM Polska Miedi. SA 
w wielosttonicowym oswiadczc
niu okreSliI swoj stosunck do po
stulatow i faktu ogloszenia sporo. 
Kierownictwo spOlki uznalo, mi<:
dzy innymi, i.e jedynie tylko wy
brane postulaty moglj stanowie 
podstawlY do wszczynania sporow 
zbiorowych, a konkretnie te, ktore 
dotyczlJ warunkow plac czy sto
sunku pracy. Zwr6cono laki.e 
zwilJzkowcom uwaglY na fakt, ii 
podpisujljc porozurnienie konczlj
ce slra jk w 1992 roku, czlo!lkowie 
MMKS (obecnie sygnatariusze 
Unii ) zobowiljzali si<: nie wszczy
nae nowych sporow do czasu za
mknilYcia bilansu spOlki za rok 
1992. Wychodzljc z lego zapisu 
Zarzljd uznal, i.e obecnie ogloszo
ny spOr jest jednosttonnym zlama
niem porozumien. Dla ZafUjdu 

tej pensji wszyslkim zattudnionym w kopal
niach. 14-tki pozbawiono jednak pracownikow 
utworzonych 1 slycznia spOlek. 

Nie bez znaczenia dla wydarzeti w KGHM 
slat silY fakt, it dzialajqcej Radzie Nadzorczej 
konczyla sit: kadencja, a tui przed jej zakoticze
niem zjej skladu odwolano przedstawiciela po
chodZlJcego z wyboro zalogi . Unia w tym mo
mencie przyporrmiala sobie, Ze Rada Nadzorcza 
od wrzeSnia ubieglego roku dziala nielegalnie, 
gdyi pomniejszono jej sklad 0 jednego z czlon
kow, kt6ry powolimy zostal na stanowisko 
czlonka ZarzlJdu. 0 tym fakcie powiadomiono 
wlaSciciela, tj. Ministerstwo Przekszlalcen 
WlasooSciowych. 

Nie bez wplywu na podjt:cie decyzji 0 

wszcz~iu sporo zbiorowego byla decyzja Za
rzqdu 0 wprowadzeniu podwyi.ek plae srednio 0 

300 tysit:Cy dIs jednego zattudnionego w sekto
rze gorniczo-hutniczym. Unia uznala ten fakt za 
taktyczny wybieg ZarzlJdu, majljcy na celu 
stworzenie wraienia, ii ZafUjd jest gotow za
dbae 0 docbody pracownikow miedzi. Propono
wanlj podwyikt; Unia okreSlila jako gest uwla
czajlJcy ludziom praey i podtnymala swoje po
przednie stanowisko w sprawie podwyi.ek 0 

30%. 
W oSwiadczeniu informujlJcym 0 podj~iu 

sporu zbiorowego znalazly silY postulaty, ~lJce 
konsekwencjlj spraw, kt6re, zdaniem Unii, mia
ly sw6j pocZlJtek wla:l;nie w dzialaniacb ZanlJdu 
podczas ostatnich miesilYcy. ZwilJzkowcy nie 
ukrywajlJ, i.e dzialania kierownictwa spOlki po
mniejszaj~ rol<: zwilJzk6w zawodowych w kwe
sliach istotnyeh dla zal6g. Tak wit:C obok postu
latu 0 kwartalne waloryzowanie plae i wypla\fY 
"pensji socjalnej" zapisanej w postrajkowych 
porozurnieniach, znalazly si~ laki.e postulaty w 
sprawie dalszych przemian sttulauralnyeh 
KGHM, spraw zwiqzanych z powolywaniem i 
odwolywaniem ez.lonk6w Rady Nadzorczej 
oraz potrzcby odzyskania slynncj jut kwoty 
138,5 mid zlotych, utraconej w wyniku fmanso
wych poCfYczen dla "PolkoloruM

• 

Czlonkowie Unii wybraU gropt; mediacyjnlJ 
oraz ustalili termin ewentualnego przeprowa
dzenia referendum na koniec marca. W cztery 

KGHM datlj ewentualnego podj~ia sporo moi.e 
bye dzien nastt:pny po zamknit:Ciu bilansu. Sta
nowisko KGHM zoslalo dOflYCZOne przedstawi
cielom Unli, kora zwolala nadzwyczajne zebra
nie czlonkow 12 marca na terenie ZG "Sierosw
wice". 

Jak zwykle w takiej sytuacji, wsrOd pracow
nikow kopaln i hut rozpoczt:la si~ ostra dyskusja 
lla temat racji stron i szans na kolejne podwyi.ki 
plac w efekcie ogloszonego sporo. Wydaje si~, 
i.e w nieco lepszej sytuacji jest ZafUjd KGHM, 
ktory moi.e Iiczye na raczej ostroine i spokojne 
zachowanie si<: zalog. W na jbliiszch dniach be
wiem planowana jesl wyplata zaliczkowa tak 
zwanego funduszu zysku, pOi.niej wyplata .,pen
sji socjalnych". Te dodatkowe wyplaty na pew
no z/agodzlj nicc" sytuacjt: fmansowlj pracow
nik6w, a tym samym ostudZlJ nieco zapal do 
ewentualnego podejmowania ko\ejnej akcji 
st[ajkowej. WsrOO wielu osOb, zwlaszcza nega
tywnie nastawionych do liderow Unii, mowi silY, 
i.e cale to zamieszanie wywolane zostalo plano
wanym jeszcze w marc Zjazdem Unii i wybe
rami do jej wladz. Natomiast sarni zwiljzkowcy 
na te zarzUly odpowiadajlj, i.e prawdljjest, ii w 
najbliiszym czasie dodatkowe wyplaty pozwol~ 
ludziom przeiye, ale w drogim pOlroczu jut ni~ 
ma co Iiczye na dodalkowe pieniljdze. Tak wi~ 
wnioskowanie 0 systematyczne waloryzowanie 
plae jest z gruntu zasadne. Oezywi:l;cie wszelkie 
spekulacje na temat mOlyw6w postt;powania 
oraz taktyki przyjt:tej przez obie strony jest w 
tym momencie zbyteczne, gdyt 0 rozwoju sytu
aeji decydowae ~zie splot wielu wydarzen. 

Spotkanie,jakie odbylo sit: 12 marca w ZG 
"Sicroszowice" nie przynioslo wlaSci wie nie no
wego. Zdeeydowano jedynie, Ze zaplanowany 
na 19 marca pierwszy Zjazd Unii od~zie sit; w 
innym tenninie, a na len wla:l;nie dzien do Lubina 
zaproszono zanlJdy wszystkich zwiljzkow, syg
natariuszy Unii. 

W momcncic sklndania numcru nie byly 
nam lOane wyniki obrad Z8fUjd6w, ani tteSC 
przyjlYtych postanowien. 

).s. 
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" ... Magda od dlut.szego czasLC t.yje w ciqglym stresie. Rodzice zaj~ci swoimi 
sprawami, jesli w og6le sq w domu, zajmujq si~ jej mlodszym bratem. DZiewczynkn 
stale k16ci si~ z matkq, ma tei. klopoty w szkole. Od ojca ciqgle slysZY, i.e gorsze 
dziecko jut. mu si~ nie moglo przytrafic. Tak ich zawiodla, a oni przeciet. ci~tko 
pracujq, by zapewnic jej wszystko, czego potrzebuje. " 

Decyzja ostateczna 
" 15-1etniaAnna P. zmarJa wwynikuzaiycia 

dui.ej liczby lek6w ... ", .. 17-1etni Piotr w. wy
skoczyl przez olmo swego pokoju z 10 pj~tra 
ponosZljc smiere na miejscu ... ". M~Zczyzna po
wiesil si~, bo nie by! w stanic UlIL.ymae rodziny. 
Starsza kobieta odkr~ila gaz po tym, jak listo
nosz przyni6s! jej "zrewaloryzowanq" rent~. 

Nawet malo uwainy czytelnik gazct widzi 
ogromny WZfOSt tego typu informacji. W latach 
80-tych statystyki wykazywaly wyr6wnany po
ziom samobOjstw, kszta!tujqcy si~ w naszym 
kraju w granicach 3,1 - 3,5 tysi~cy rocznie. W 
1991 roku bylo ich prawie tysiqc wi~ej. Rok 
obecny zapowiada si~ rekordowo. Sytuacja spa
leczno-gospodarcza kra ju rna swoje konsekwen
cje. 

Drastyczny jest fakt, ii. srednia wieku sarno
bOjc6w gwa!lownic si~ obnii.a. Jui 10-11 lalki 
si~gajq po sznur czy trucizn~, choe na szczyScie 
SlI to przpadki wyjqtkowe. Krytyczny okres to 
15-191al. Wielu z tych rnIodych ludzi taknapra
wd~ nie cbce rozstae si~ z iyciem. Nie dajq sobie 
rady z problemarni, chCll znlUsie otoczenie do 
zwr6cenia uwagi, wolajll 0 pomoc. Wsr6d mlo
dziei.y znacznie wi~cej jest pr6b, nii. sarno
bOjstw dokonanych. 

Problem tim dotyka r6i.nych srodowisk, 
wbrew obiegowym opiniorn zarnachu na w!asne 
iycie dokonujll nie tylko ci z bogalych dom6w. 
Pr6by zdarzaj!) si~ tei W5rOO m10dzieiy ze 5ro
dowisk ubogich, zagrownych. Cillgle pijany oj
ciec, dziurawe bllty i drwiny kolei.anek czasem 
przekraczajq granice wytrzymaloSci mJodego 

chJopca czy dziewczyny. Tej mlodziezy latwicj 
jest pom6c. Tym z tzw. "normalnych" dom6w 
pom6c jest trudniej. KJopoty szkolne, konflikty 
szkolne, konflikty z rodzicami, niepoZljdana ciq
i.a - to typowe, choe nie jedyne, powody. Nie 
zawsze przyczyna jest jasna i konkrctna. Molc
stowani przez otoczenie wskazujq na kolcjlUj 
jedynk~ v. szkole lub kl6tni~ z matk!}. 

C~to SlI to sprawy banalne, stanowiqce 
jedynie czynnik spustowy, kropl~, kt6ra prze
pe1nila c~. Naprawd~ jest narastaj!)ce poczu
cie osamotnienia, pustki, brak sensu w i.yciu. 

Historia 16-letniej Magdy 
jest dose typowa. Pr6bowala dwa 
razy odebrae sobie iycie, na 
szc~ie odratowano j!). Psycho
log stwierdziJ, i.e Magda od dlui
szego czasu iyje w ciqglym stre
sie. Rodzice zaj~ci swoirni spra
warni, jcSli w og61e S!) w domu, 
zajmujq si~ jej mJodszym bralem. 
Dziewczynka stale kl6ci si~ z 
matkll, rna tei klopoty w szkole. 
Od ojca cillgle s!yszy, i.e gorsze 
dziecko jui rou si~ nie moglo tra
lie. Tak ich zawiodla, a oni prze
ciei ci~:iko pracuj!), by zapewnie 
jej wszyslko, czego potrzebuje. 

Swego czasu Magda poslano
wita, i.e udowodni, i.e jednak mo
i.e bye gorsza. Psycholog prosil 
rodzicow 0 rozmowy. Ojciec 05-
wiadczyl, i.e rna tylko \0 minut 

PrzY!izlosc "Fenik!iB" 
rozmowa z prezesem Klubu Anonimowych Alkoholikow "Feniks" 

- Polkowlckl Klub "Fenlks" do konca roku 
b~dzie musial zmienie swoll!. sledzib~, gdyi 
pomieszczenle, w kt6rym sl~ obecnie znajdu
Ie przeznaczone Jest do rozbi6rkl. ezy zapro
ponowano Warn lui nowe lokum? 

- Do chwili obeenej nie zaproponowano 
nam iadnego miejsca zastfilpczego ezy doce
lowego. Jest to chyba tylko nasze zmartwieniG. 
Staralismy sifil 0 lokal przy ulley Da,browskiego 
maja,ey 200m2

, ale w przetargu wygral ktos 
Inny. 

- Na dzlalalnose statut()wl!. potrzebulecle at 
tak duzego pomleszczenla? 

- Na sam a. dzlalalnose statutowa, nie, ale w 
planach mamy przygotowanie miejsc pracy dla 
naszych stalych ezlonk6w, nie pija,eych jui od 
kilku lat, oraz tych, kt6rzy odbyli kuracjfi! odwy
kowa. w szpitalach i po wyjseiu nie maja,e praey, 
korzystajC\ z zasilk6w Opieki SpoIeczneJ. 

- Nie rna Innel moillwoscl przygotowanla 
mleJsc pracy, muszl!. bye pomleszczenla? 

- Jestem po wstfilpnych rozmowach z pre
zesem Sp6/dzielni .Cuprum·, kt6ra chfiltnie 
przyjmie kilku hydraulik6w, ale potrzebne sa, 
narzfildzia, na zakup kt6rych nie mamy pieni~
dzy. 

- Wtadze mlasta nie 51!. poinformowane 0 

Waszych planach? 

- Nie 0 wszystkich. Pienia,dze na zakup 
tokarek obiecal nam jeden z burmistrz6w, tylko 
ze my planuJemy i staramy sifil w kr6tkim czasie 
zrealizowac nasze zamierzenia. W Urz~dzie 
zalatwianie spraw moze potrwac. Kilkakrotnie 
jui wycofywano dla nas z przetargu tokarki, 
gdyi nie bylo plenifildzy. Mamy moiliwosc za
kupienia ich po nisklch cenach. Gdyby nie 
poZyczone plenia,dze (12 min) od Sp6ldzielni 

czasu - "wie Pan, prowadz~ dui.e przedsit;:bior
Slwo". Matkajui w drzwiach zac~la krzyczee, 
i.e rozmowa rue rna sensu, bo ona nie bl;dzie 
wysluchiwac,jak!} jest zf!J matk!}. Magda plaka
la. ezy sprobuje razjeszcze? 

Jest jednak i druga strona rnedalu. To samo
bOjcy - rekordziSci. Majq za sablj kilka pr6b. 
Wyspecjalizowali siy w wymuszaniu na otocz.e
niu okrcilonycb ust~pslw. Z nimi postr;:powae 
jest bardzo trudno, przeciei nastr;:pny raz moi.e 
si y udae, choeby przypadkowo. 

I.i:. 

Mieszkaniowej, pewnie straeilibysmy okazj~ 
do zakupu plerwszej tokarki. Z uwagi na nasza, 
dzialalnos6 tokarka 0 wartosci okO/o 600 min 
zostanie nam sprzedana za 12 min. Wszystkie 
zaklady g6rnicze ida, nam na r~kfi!, pomagaja, 
w miarfil swoieh moihWosci. Otrzymalismy 
mifildzy innyml silnlkl do samochod6w, butte 
tlenowe. narzfildzla, farby. 

- Nie mall!.c docelowego pomieszczenla, 
gdzie umleSclcle zakupiony sprz~t? 

- Planujemy dogadac slfil z obecnym uiyt
kownikiem baru .Gueio·, ktory z wlascicielem 
podpisal umow~ do korica roku, lecz nie zage
spodarowal wszystkich pomieszczen, a potem 
bye moie lokal przejmie Urza,d Miasta i odst~i 
go nam w caloSci. Moillwe byloby wtedy zre
allzowanie naszych planow. 

- Jakie to sl!. plany? 

- Nie chcialbym ujawniac tak' do kotica 
wszystkich plan6w, ieby nie zapeszye. Wspo
mnfil tylko 0 rozszerzeniu wsp61praey z mlo
dZieza, w ramach dzialalnosci klubu .zefirek", 
otworzeniu punktu konsultacyjnego dla narko- t 
man6w, przygotowaniu mlejse pracy dla ko-
biet, pomocy w utworzeniu Klubu Anonimo-



Gazda Polkowicka 

Coraz wi~cej os6b koczysta Z okazji wyjaz
du do pracy za grani~. Nicrzadko jest to praca 
w tropiku. Zainteresowani powinni zdawac 50-

bie spraw~ z ograniczeo zdrowotnych, jakie sta
wia praca w trudnycb warunkach klimatycz
nych. Stlld wyjeidiajlJcy c~to zwracajlJ si~ do 
lekarza .z pytaniem, czy ich stan zdrowia pozwa-

[ ,praea 
la na podjeeie pracy, najc~iej fizycznej, w 
klimacie tropikalnym. 

Warto pamietac, Ze podstawowym warun-
10em pod j~cia pracy w upalach jest bardzo dobry 
stan zdrowia. OgoLn.ie moma powiedziee, Ze 
odrniennc warunki iycia w krnjach tropikalnych 
najlepiej znoszl) ludzie mlodzi, dobrle zbudo
wani i nie nekani jeszcze iadnymi dolegliwos
ciami. 1m czlowiekjest tarszy, tymjego zdol
nose do aklimalyzacj i jest mniejsza. N a przedlu
ienie pobytu w strcl1e gorqccj powyiej 6 mic
siQ<!y Die powinni si~ dccydowae I udzic powy:li: j 
45 roku iycia, zwlaszcza, jCZeli je t to ich pier
wszy wyjazd. W tropikacb pnyspieszonc lJ pro
cesy fizjologicznego zuZywania organizmu, a 
tym samym oslabien.ie i wiyksza podatnose na 
infekcje. 

Nic powinny wyjeidiac do kraju tropikalne
go osoby nadwra:iliwe j ncrwowe, gdyz adapta
cja wymaga rownowagi psychiczno-nerwowej. 
MoZe im grorie, dose czysta wsrOd Europejczy
kow, neura tenia tropikalna. 

Osoby z chorobq wrzodowl) iohjdka lub 
dwunastnicy i z innymi schorzeniami przewodu 

wych Alkoholikow w Rudnej z miejscami pracy 
dla ich czlonkow. Zaroblmy n swojC\ dzia/al
nose, utworzymy miejsca pracy, zaproponuja
my mieszkarlcom miasta s~dzanie wolnego 
czasu bez alkoholu. Liczymy na pomocgminy. 

- Czy Jakld poczynania jui przyniosty wy
mierne efekty? 

- Mamy kilku czlonk6w, ktorzy z naszC\ po
m0C<\ nia pijC\ jui alkoholu od paru lat. Uchro
nilismy paru rancist6w, b~C\cych obacnle na 
laczeniu, od"Wykwaterowanla. Osoby ta, prza
bywajC\c na laczaniu, przekazaty swoje renly 
naszym sta/ym czlonkom w zamlan za opiakfi! 
nad mlaszkanlem I splacanie dlug6w za zalag
te czynsze. Gdyby jaszcze udalo si~ po wyjsciu 
za szpitala ulatwi6 1m podj~cie pracy, byliby
smy zadowoleni. Do sukces6w nalei:y tei: za
Iiczy6 zakupienie z naszych skladek drugiego 
autobusu, kl6rego remont wykonujemy wsp6l
nymi silami. 17 marca na JasnC\ G6r~ pojedzia
my dwoma naszyml autobusami. 

- Dzi~kuj~ Z<l interesujl\cl\ rozmow~. 

Rozmawiata 
Anna Chmielecka -Budzan 

pokarmowego nie powinny podejmowac pracy 
w gorlJcym k1irnacie. Tcgo rodzaju dolegliwoSci 
majlJ tam znacznie ciCi..'izy przebieg. Europcj
ezyk z chorobl) wrzodowlJ rna ogrotnnq sza~ 
na krwotok. 

Ryzykowny jest rowniei wyjazd z nadkwa
sotlj, nieiytem fulqdka czy jelit, pr.lewlcklymi 
zapareiami i wszelkirni zaburzeniami wchlania
nia 0 przewleklym charakterze. Choroby wljtro
by i dr6g zoleiowych z reguly zaostrzajlJ siC pod 
wplywem gorlJcego k1imatu, zmiany sposobu 
iywienia oraz infekcji bakteryjnych. Uklad mo
czowy i nerki lei trzeba mice zdrowe. Po 
pczyjeZdzie w stref~ gOTlJca gospodarka wodna 

i mineralna organizlUu .,przestawia sic". Nast~
puje obl1tsze wydzielaDie potu i zmniejszone 
wydzielanie moczu. U osob cierpillcych na ka
mice nerkowq na pcwno 
dojdzie do zaostrzenia 
choroby, a kamicnie za
cznlJ si~ powickszae. 

naraiae na zwj~kszony wysi/ek. 
Wszelkiego tyPlI uezulenia mogl) bye kolej

nym powodem rezygnacji z wyjazdu. Spocona 
a zarazem sklonna do wypryskow skora alergika 
staje siy w lropikaeh bardzo podatna na zakaie
nia (np. grzybiezne) omz infekcje bakteryjne, 
powodujllee nieraz przewlckle, trudno gojl)ce 
siC owrzodzenia. Osoby reagujl)ce kaszlem na 
pierze, kurz ezy sierSe zwierzljt musZlJ zdawae 
sobie spmwc z ogromnej liczby alergen6w, kto
rc czekajll na nieh w tropiku. Dodalkowym nie
bezpieczenstwem jest niezliezona ilose owa
dow, od ktorych kaidy uczuleniowiec powinien 
taymac si~ z daleka. 

Kandydat do wyjazdu do praey w tropiJru 
powinien barozo clokladnie zap07nae si~ ze sla
nem swego zdrowia. Niejednokrotoie lepiej jest 
zrezygnowac z n~cl)cych widokow na wysokie 
konlo bankowe i zachowac zdrowie, a bye moie 
nawel zyeie. 

Opracowaf. 
lek. Graiyna Kwiatkowska 

Do wyjazdu dys
kwalifikujlj wszelkie 
wady serca, choroby 
miySDia sercowcgo, cho
roba wiencowa, stany 
pozawalowe, choroba 
Biirgera, nadcisnienie 
tctnieze, miazdlyea a na
wet iylaki. Nerwiee ser
cowo-naczyniowe j innc 
zabunenia czynnoScio
we tei moglj stanowic 
przeeiwwskazanie do 
wyjazdu. Od ukladu krl)
Zenia zaleiy przeciei ter
rnorcgulaeja organizmu. 
Nie powinno siC wiQ<! go Pracownicy ZBK na budowle w Algierii 

Z tym Wi~kSZ(} milosci'\ 
Fundacja Brata Alberta zostala zalowna w 

1987 roku w Krakowie przez ZofiC Tetelowsklj, 
ktora przekazala dwor wraz z zabudowaniami 
go podarezyrni dla 0 ob niepelnosprawnycb 
umy lowo. Obccn.ie dzialalnoSciq II osrodkow 
na lcronie Pol 10 kieruje ksil)dz Tadeusz Zaleski. 
Kaida filia fundacji w ramach terapii zajyciowcj 
prowadzi specyficznl) dzialalnosc. W Toruniu 
lliepelnosprawni zajmujlj si~ tkaniem, w Szcze
cinie slolarstwem, w Lubinie eeramiklj. Istotlj 
pracy z nicpe/nospmwnymi w LlIbinie jest na
wiljzanic blliszcgo kontaktu z rodzicami dzie
cka, dlatcgo rodziee dysponlljljcy czasem mogl! 
uezestniczye w zabawie lub pracy swego dzic
cka. Przywoione tu sl) dLieei z ealego wojewo
dZlwa legniekiego, najwi~jjednakjest zLubi
na. W kaidy czwartck przyehodzq dobrowolnie 
na 7..3jycia do OSrodka drieci ze szkoly specjal
nej. Co drugl) nicdziel~ w koSciclc w Starym 
Lubinie dzieci z rodzicami mogl) uczestniczye 
we mszy dostosowancj do moiJiwoSci i umjej~t-

nosci chorych dzieci. W 1991 roku wlady 
KGHM udzielajl)c w pareia f1nansowego, nmo
Zli.wily zakup domu w Starym Lubinie, dorou, 
ktory stal si~ schroniskiem dla niepelnospraw
nyeh sicrot. Moiliwe bylo rownici zorganizo
wallie w Lubinie na tlliey Odrodzenia Dzienne
go Osrodka Adaptaeyjnego dla dzieci IX->cjalncj 
troski. Przebywa tu stala lO-osobowa grupa 
drieei. Prtyehodzl) tei codziennie dzicei, dotqd 
przebywajl)ce sarootnie w domach. Pracown.i~ 
ccrarniczn'l dla tyeh dlieci prowadzi psyehote
rapeutka B. Zborucka. 

Z rozpoznania srodowi ka wynika, ie wc 
wsiaeh kolo Lubina jest jeszeze poro dzieci 
nicpelnosprawnych, zamykanych w czterech 
scianach z powodu kalectwa . .,~by rozszerzae 
dzialalnosena rzecz niepclnosprawnych - m6wi 
kicrownik Dziclmcgo OSrodka Adaptacyjnego 
Aleksand r Plotnicki - fundacja lubinska pome
buje sponsorow". MoZe nowy rok przyniesic 
zmiany na lepsze? 

AChB 
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Po raz pierwszy wloska jakosc 
na polskC} kieszen 

A trakcyjny wygl~d 

R ewelacyjna cena 

D oskonala jakosc 

o ferta nie do odrzucenia 

Polecamy: 
chlodziarki i zamrafarki z 3-letni" gwarancj", 

pralki i zmywarki z 2-letniq gwarancj" 
oraz wiele innych produkt6w ARDO. 

Polkowice 
Pawilon Handlowy, ul. Gfogowska 19, 

tel. 45-14-53 

q A R DO EL,""ODOMESTICI 

Lubin 
ul.Kosciuszki 36 a, 

tel. 42-10-37 

Glog6w 
Osiedle Piast6w, 

ul. Budziszyriska 3 a, teI.34-79-14 



Gazcta Polkowicka 

!iposob na zyciE! 
Czasy, w ktoryeh iyjemy, nlos<\ za sob<\ 

tyle ezynnlkow nagatywnyeh dla naszego or
ganizmu, ie niemal w kaidej ehwili poddawani 
jestesmy proble, kt6ra zbyt cz~sto przewyisza 
nasze moiliwosci. Sytuacje nlos<\oe stresy, 
praea zawodowa, iyele rodzinne, a nade 
wszystko fatalne warunki srodowlska, w kto
rym iyjemy oraz sposob, w jakl sl~ odiywlamy, 
staj<\ si~ przyczyn<\ naszych niepowodzen. 
Czujemy sil;l przem~czeni , zestresowani i 
agresywni. Taka postawa udziela sil;l wszy
stkim osobom z naszego otoczenia. To z kolel 
powoduje nawarstwienie si~ konfliktow i stre
sow. CZl;Isto mlewamy ehwile, w kt6rych zamy
kamy si~ przed ca/ym swiatem, odgradzamy 
si~ nd innyeh ludzi murem samotnosei lub, 
co gorsza, uclekamy si(! do ezynnosci, kto
re uwaiamy za relaks, a w rzeczywistosei 
s<\ to kolejne przyezynki naszej depresji. 
Papieros, kieliszek alkoholu czy bezmysl
ne sl~czenie przed telewizorem daj<\ nam 
chwilowe odczucie wypoczynku, zlago
dzenia nerwowych napi~c. Jednak gdy 
wracamy do codziennosci, negatywne 
ezynniki dopadaj<\ nas ze zdwojon<\ sil~. 

Czy moina temu zaradzic, czy w ogole 
Sq szanse, aby w istniejqcych warunkaeh 
zyc zdrowlej? Okazuje silil, ie tak. Czlo
wiek niemallnstynktownie poszukuje takiej 
reoepty. Podejmuje wiele wysilkow. Ucle
ka z miejse 0 duiym zagroieniu ekologi
cznym, praeuje nad technicznymi rozwi<\
zaniami chroni<\cymi jego iycie, ezy wre
szeie si~ga po larmakologiczne srodki ma
j<\ce zabezpieczyc go przed szkodliwymi 
ezynnikami. Niestety jest to przewainie 
walka ze skutkami, a nie ze iredlem zla. 
Na og61 usilujemy zmieniae wszystko wo
k61 siebie, gdyi w tym wlasnie upatrujemy 
glewnych trodei zagroienia. Tymczasem 
walk~ 0 zdrowe ekologicznie iycie naleiy 
rozpocz<\c od zmiany siebie, swojego wn~
trza, przyzwyczajeri itp. 

Prob~ propagowania zdrowych metod zy
cia w Polkowicach podjlilll Parlstwo Konczako
wie, ktorzy doswiadczajqc na sobie i wlasnyeh 
dzieciach pozytywnego wplywu na ich organl
zmy i wewn(!trzn<\ osobowosc (:Wiezerl jogl i 
makrobiotyki, postanowili krzewic te Idee 
wsrod mleszkaneow naszego miasta. 

Zawsze zazdroscilam mieszkancom du
tych miast - mowi pani Alicja Konczak, - te 
majet motliwosci uczestniczenia w rotnego ro
dzaju zajl;ciach takich jak Hatha Jogha, moget 
wybrac sif} do restauracji, w ktorej serwowane 
Sq zdrowe, wegetarianskie potrawy czy po
znac, co kryje sif} pod poJ~clem makrobiotyki. 
Zastanawialo mnie zawsze, dlaczego nie ma 
takich motliwosci w moim miescie. Wraz z 
up/ywem lat dosz/am do wniosku, te nie mot
na jut diutej czekac i naletaloby sprobowac 
zrobic cos takiego u nas. Wieczna pogon za 
czyms nleosietgalnym, zabieganie wok61 war
tosci materialnych powodowalo, te tycie up/y
walo niemilosiernie szybko i trudno bylo dopa
trzec sif} w nim uroku, odszukac drugiego cz/o
wieka i sens. Czlowiek nie potrafil cieszyc sil; 
zwyklymi, prostymi czynnosciami. Nawet przy
gotowanie obiadu dla rodziny bylo koszma
rem. Ozis do tego podchodzl; zupelnie inaczej. 
Swiadomasc tego, te przygotowujl; posilek dla 
naJbiiiszyeh ml osob, chf}c przekazania im 
ezegas przyjemnego sprawi/a, te nawet da 
takich ezynnosci podchodzf} ze spokojem. 
Obam a ta, aby energia, ktorq wkladam w 
gotowanie byla pozytywna, gdyt ana zastaje 

prze/ana jakby na naJblitszych. Ooszukiwanle 
sif} w czynnosciach na og61 uznanyeh za pa
wszednie pawnej przyjemnosci sprawia, te my 
sami stajemy sif} pogadniejs/, a harmonia 
wprowadzona mifJdzy siebie a otoczenie daje 
niewiarygodne efekty. Mys/f}, te warto, aby 
przetyte, sprawdzane doswiadczenia prze
niesc na innyeh ludzi, a katdy z nas potrzebuje 
wewnf}tnnego wyciszenia sil;, odreagowania, 
ito trwatago, na otaezajetcy nas swiat. 

Aby tego dokonac - uzupeinia wypowiedi 
i:ony pan Korlczak, - potrzebne Set oczywiscie 
pawne srodki. Z grupet przyjaci61 udalo nam sif} 
stworzyc Osrodek Edukacji Ekologicznej 
• Energia ». Okazalo sif}, ie te nasze plany 

pokrywajq si~ z zaloteniami Komisji Zdrowia 
polkowickiej Rady Miasta I Wydzialu Zdrowia. 
Przyj~lismy to jako zie/one swiatlo dla naszych 
poczynan. Jakkolwiek praca indywidualna nad 
sposobem odtywiania sieble i wlasnej rodziny, 
praca nad wlasnq osobowosciq nie wymaga 
nakladow finansowych, a jedynie naszych chf}
cl i wewnf/trznej potrzeby, tak szeroko pojmo
wana oswiata eko/ogiczna wymaga nakladow 
pienif}tnych. Wiadomo, te osoba, ktora zech
ee uczestniczyc np. w zajf/ciaeh jogi, pokazaeh 
iywienia wegeterianskiego czy innych, jest w 
stanie pokryc zwi¥ane z tym koszty biletu 
wstf/pU (bardzo niskie). Jednak dla szerokiego 
kreowania zasad eko/ogicznego tycia nie
zbf}dne jest sprowadzenie do Polkowic wykla
dowcow, znawcowprzedmiotu. To rownozna
czne jest z wydatkami. Po zorganizowaniu 
pierwszych zajf}c okazalo si~, te jest spore 
zainteresowanie. Polkowicznie, kt6rzy przyszii 
na nasz poksz i kt6rzy uczestniczyli w zajf}
eiach jogi, dopominajq si~ 0 nastl;pne spotka
nia. Wldac, ie ludzie ezujq potrzebf/ zmiany 
dotyehczasowego trybu tycia. Nie trzeba niko
go przekonywac, ie . miedziowe mlasta~ w 
tym i Polkowice, znajdujq sif} na terenach spo
rego zagrotenia ekologicznego. Pewne dzia
lani~ propagujqce metody zdrowego zywienia, 
stosawania niekonwenejonalnych metod le
cZenia, a takte profilaktyka eko/ogiczna, Sq dla 
nas spraWq watnq i niezbfJdnq. Jes/i zyskamy 
zrozumienie wsrOd w/adz miasta, to bf}dzie 
moina Iiczy6 na to, it ta spora jut grupka ludzi 
znacznie sif} powif}kszy. 

---- --

Inicjatywa, z jak~ do mieszkarlc6w Polko
wic wyszlo malierlstwo Korlczak6w znalazla 
podatny grunt. Na zaj~cia jogi, prowadzone 
przez peinego werwy i oddania Instruktora - p. 
Dorot~ Czagan z Wrociawia, ucz~szcza spora 
grupa os6b. Wywodz~ sl~ one z roinych za
wodow I grup wiekowych. Joga sprawila, ie 
wlelu z nich dopomina si~ 0 organizacj~ zaj¢ 
przynajmnlej raz w tygodnlu, by stale praco
wac nad swoim clalem. Nie tylko dla sprawno
sci fizycznej, ale takie dla wewn~trznego wy
ciszenia si~, porzucenia trosk I nabycla zdol
nosci wlasciwego reagowanla w r6inych sytu
acjach iyciowych. Jak twierdz~ propagatorzy 
jogl, peine poznanie swego ciala, umoiliwienie 
mu powrotu do normalnosci przynosl peln~ 
ulg~ I zadowolenle. Jakkolwiek z cwiczenlami 
jogi Ia.czy si~ cZl;Isto filozofia Wschodu, moie 
byc ona pomocna dla wszystkich ludzi. Same 

jui zaj~cla maja. wymierne znaczenie. Jo
ga, zajmowac sil;l moga, ludzie 0 r6inych 
swiatopogl~dach czy wyznaniach, nle za
tracaj<\c swoich przekonan. Zaskakuj<\ce 
efekty widac podczas pracy z maiymi 
dziecmi. Podczas zaj~c korekcyjnych 
dzleci niech~tnie poddaj<\ sil;l wymaga
nlom Instruktora. Joga prowadzona z gru
p<\ polkowickich szesciolatk6w przyniosla 
nadspodziewane efekty. Dzieci wytrwale i 
bez zniech~cenia poddawa/y si~ suge
stiom Instruktora I pierwsze efekty by/y 
widoczne niemal po pocz<\tkowych zajl;l
ciach. 

W propagowanlu zdrowego iycia parl
stwo Konczakowie wiele uwagl i znacze
nia przywlqzuj<\ do problemow iywienia. 
Przyjl;lli wegetarianski model diety, ktory, 
jak twierdz<\, pozwolil im rozwiqzywae 
wiele trudnoscl, i tych psychieznyeh i lizy
cznych. Czlowiek unika/etcy spotywania 
mif}sa i tluszczow zwierzfJCych - stwlerdza 
pani Ala, - unika wprowadzania do swego 
organizmu substancji negatywnie wply
wajetcych na organizm. Spotywanie spo
rej ilosci ziaren, kt6re posiadajCf wiele 
energii pozytywnej, wyciszajetcej, stanowi 

przyczynek do lepszego funkcjonowania or
gan;zmu. Tworca wsp6lczesnej makrobiotyki 
George Ohsawa mawial: .Jestestym, co jesz·. 
Siowa te potwierdzaj<\ si~ w praktyoe. Koncza
kowie twierdz~. ie ekologia to nie jest walka 
polegaja,ca jedynie na zakladaniu filtrow na 
kominach, czy sadzeniu drzew. Ekologla roz
poczyna si~ w chwili, gdy czlowiek zacznie 
prac~ nad sob<\. Odrzuci ze swego iycia to, co 
jest dla niego szkodliwe, zle. co powoduje u 
nlego agresywnose i nerwowosc. Gdy zagl~bi
my sll;l w tajniki takich pojl;le jak joga, makro
biotyka, Shiatsu, zauwaiymy, ie nasz orga
nizm ch~tnie poddaje silil zabiegom pozwala
ja,cym mu na powrot do natury. Mimo zewnlil
trznyeh warunkow, mim~, jak si~ nam wydaje, 
trudnosci nie do pokonania. Swoj<\ dzialalno
sei<\ panstwo Konczakowie i grono ieh przyja
ei61 zamierzajq ogarnqc doros/ych, mlodziet i 
dzieei. 

Gdy patrzy si~ na ieh dzialanie 'poparte 
pelnym przekonaniem, moina bye pewnym, 
ie odnios<\ sukces, ktory dla nich oznacza 
podzielenie si~ radosei<\ iycia z innymi ludtmi. 
1m wi~cej ludzi rozpocznie pra~ nad wfasnym 
eialem i duehem, tym wililcej b~dzie moina 
oddac naturze, kt6r<\ przez wieki okradalismy, 
zmienialismy i zabijalismy. Zainteresowanym 
tym problemem mieszkancom Polkowie poda
jemy kon~ktowy numer telefonu: 45-17-51 (po 
godz. 15 ). 

Andrzej Lech 



Makroblotyka to nie tylko zdrowe zycie, 
bowiem duchem makrobiotyki jest milosc do 
wszystkich aspelct6w zycia, a jednym z naj
wi~kszych wyraz6w milosci jest wtasnie 
zdrowie. Makrobiotyka to r6wniez milosc i 
szacunek dla naszego naturalnego srodo
wiska, bo jedzenie to IC\cznosc z wszelkim 
Zyciem. Odzywiajl:\c si~ w spos6b naturalny 
czujemy bliskosc iycia i srodowiska. Kiedy 
]emy ziama i warzywa, zamiast karmic nimi 
zwierz~ta, to popieramy natur~ na kaidym 
pozlomie. Potrzebujemy wtedy znacznle 
mnie] teren6w pod uprawy, nle musimy ni
szczyc drzew i las6w, a naturalna uprawa 
gleby rodzi naturalnC\, zdrowl:\ zywnosc. Dla 
jej przechowywania wystarczajC\ naturalne 
metody. co zmniejsza zapotrz~bowanie na 
energi~. chemiczne srodki konserwujC\ce, 
owadob6Jcze i chwastob6jcze tak zan ie
czyszczajC\ce srodowisko. Gdy jemy ziama 
i warzywa, czujemy si~ spokojn; ; pogodn; 
za sprawC\ pokojowych, spokojnych wibracji 
energetycznych tych roslin . 

Makrobiotyka daje nam mozliwosc two
rzenia naszego wlasnego zdrowia i pokazu
je, w jaki spos6b nasze wlasne iycie jest 

.«.' ' -:..:. 

zwi<\Zane z zyciem spoleczenstwa poprzez 
spos6b, w jak; my sami iyjemy. 

Na zorganizowanych w dniu 20 lutego 
1993 roku przez powstaj~cy Osrodek Edu
kacji Ekologiczne] "Energia" zaj~ciach z ma-

krobiotyki, prowadzonych przez absolwen
tki Mi~dzynarodowego Instytutu Makrobio
tyki w Szwajcarii Bozen~ RyszawskC\ I Ann~ 
Ropieck~ teoria mieszala si~ z praktycznym 
pokazem gl)towanla. Bylo to pierwsze spot
kanie dotyczC\ce zdrowego zywienia i dlats
go wililcej by to teorii, aby mozna by to prze
konac si~, ze ten spos6b zywienia jest zdro
wszy. Na koniec spotkania moina bylo 
spr6bowac przygotowane potrawy, przeko
nac si~, ie s~ smaczne. PonlewaZ zaintere
sowanl mleszkancy Polkowic ch~, aby ta
kie spotkania kontynuowac, b~dziemy w 
miar~ moiliwosci organizowac nawet dwu
dniowe zaj~cia, gdzie wi~cej b~dzie zaj~c 

Ogrod Dzialkowy "Barbarka" 
20 lutego br odbylo siQ walne zebra

nle sprawozdawczo-wyborcze dzial
kowc6w z POD .Barbarka", kt6re pozy
tywnie ocenilo pra~ Zarz<\du w 1992 
roku. Prac tyeh wykonano niemalo: 
- przeprowadzono remont Domu Dzial-

kowca - pokryto dach. poIozono nowC\ 
podlogQ, odnowiono wszystkle po
mieszczenia wewnC\trz budynku; 
uregulowano r6w przeptyNajC\cy 
przez ogr6d, wylozono ptytami beto
nowyml brzegi i dno (koszt inwestyeji 
200 min zl poni6s1 UrzC\d Gminy), wy
budowano dwie zapory sluzC\ce do 
ujfilCla wody na potrzeby nawadniania 
ogrodu; 

- utwardzono drogi i parkingi; 
- urzC\dzono plac zabaw dla dzieci, 

czlonkowskC\ na 1993 r. w wys. 150 tys. 
zl rocznie. Termin platnosci skladki up
Iywa z dniem 30 maja. Po jego uplywie 
bfildl\ naliczane odsetki - 10% za kaidy 
miesiC\c. Uchwalono do odpracowanla 3 
godziny w czynie spolecznym na rzecz 
ogrodu przez dzialkowicz6w do dnia 30 
wrzesnia lub oplatQ 40 tys. zt za godzinQ. 

Czlonkowie Zarzl\du wraz z preze
sem E.Kwiatkowskim bfildl\ pelnic dyiu
ry w kaidy poniedzialek i czwartek w 
godz. od 1500 do 1800. 

Prezes Zarz4du 
POD "Barbarka" 

Eugeniusz KwlatkowskJ 

wyremontowano urzC\dzenia zabawo- ~'::=:::::===!::!:::;:=:iIiE. 
we otrzymane od PrzedsiQbiorstwa L 
Gospodarkl Miejskiej i zamontowano 
je naplacu; 

6/1993 

praktycznych i pokaz6w produkt6w zdroweJ 
zywnosci. 

ZaJQcia jogl I makrobiotykl SC\ POCZf\t: 
kiem dzialalnosci na rzecz podnlesienia 
swiadomoscl ekologicznej mle~zkanc6w 
miasta I gmlny. Uczestnicy dotychczaso
wych zaj~c chcieliby je kontynuowac. Ma
my nadzieJ~ zalnteresowae szersze rzesze 
mieszkanc6w. brakuje nam srodk6w. na 
kt6re mielismy zapewnlenie w czasie 
wczesniejszych rozm6w w UrzQdzie Gmi

ny. Sprawa Osrodka Edukacjl Ekologleznej 
kr¥y odbijana jak plleezka ping-pongowa 
pomiQdzy komlsjaml zdrowla I oswiaty. Nie 
rna ch~tnego do podj~cia decyzji. Na pewno 
wszystkie sprawy rozpatrywane w Urz~dzle 
Gminy s~ waine. Wydaje mi sl~ jednak, ze 
w naszym zniszezonym srodowlsku sprawy 
ekologil sC\ nlebagatelne I nle powinny bye 
odkladane na bok. 

Za pomoe w zorganizowaniu zajQc 
makrobiotyeznyeh serdeeznle dzi~kujemy 
dyrekcji SP-4 oraz wlascicielom firmy .Su
Iik-Pol" panstwu Sulikowskim. 

Alicia Konczak 

- wykonano i ustawiono 8 lawek sluzl\
cych czlonkom ogrodu dla wypoczyn
ku. 

Medal w 
Krapkowicach Najmlodsi w akcji 

W 1992 r. wygospodarowano osz
czQdnosci w kwoeie 26 min zl. W planie 
na 1993 r. : 
- konserwaeja, czyszczenie, uszczel-

Pierwszego dnia wiosny w Krapko
wicach odbyl si~ bieg uliczny w ramach 
XI Biegu Mi~ynarodowego. WsrOO 
160 zawodnik6w, gl6wnie zawodow
cOw, z calego kraju j panstw oSciennych 
bardzo dobrze wypacll biegacz polko
wickiego TKKF wStart- Pawel Szymko
wiak. T~ 25 km pokonal w czasie 
1:22:22i uzyskal tymsamymillmiejsce 

W sobot~ 20 marca jui po raz trzeci spotkaly si~ 
reprezentacje najmlodszych zawodnik6w w szkolach. 
Uezniowie klas I-III wzi~1i udzial w turnieju gier i zabaw. 

nienie i podmurowanie zbiornika na 
wodQ: 

- zasadzenie Zywoplotu na niekt6rych 
gl6wnych atejach; 
wyr6wnanle i utwardzenle parking6w 
przy bramach wjazdowych; 

- remont studni glQbinowej; 
- podll\czenie do miejskiej siecl wodo-

cil\gowej w celIJ zapewnienia zaopa
trzenia w wodQ pltnC\ (warunkiem wy
konania zadania jest uzyskanie srod
k6w finansowych od UrzQdu Gminy); 

- biezC\ce usuwanie awarii rurwodociC\
gowych. 

Walne zebranie uchwalilo skladk~ 

., Zmagania najmlodszej dziatwy szkolnej wzbudzaj~ za
wsze wiele emocji. Tak bylo i tym razem. Przyoglusza
JC\cym dopingu kibicOw. zawodniczki i zawodnicy poko
nywali kolejne tory przeszk6d. T ak jak w poprzednich 
zawodach, gl6wna walka 0 zwyci~ztwo toezyla si~ po
miQdzy SzkolC\ Podstawowl\ nr 1 a SzkolC\ nr 4. Tym 

w kJasyftkacji generalnej i I miejsce w' 
kategorii wiekowej od 30 do 39 lat. 

razem lepsze okazaly si~ dzieci z .czw6rki·, wyprze
dzaj~c minimalnie SP 1 i SP 2. 

W kwietniu rozegrany zostanie wielki final. Zanosi 
si~ na duze emocje. poniewaz r6Znice punktowe mi~
dzy szkolallli sC\ niewielkie. 

Jest to jui. drugi znacZljcy sukces 
"startowc6w- w rozpoczynajlJcym si~ 
sezonie. 

wag Janusz BlalockJ 
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Gazda Polkowicka 

Pisanki - kraszanki 
go roku. 

Prace oceniane b~dl:\ w trzech katego
riach wiekowych (dzieci. mlodziez i dorosli). 
a na zwyci~zc6w czekajl:\ bardzo atrakcyjne 

Tradycyjnym zwyczajem. z okazji zbli
zajl:\cych si~ SWil:\t Wielkanocnych Dom 
Kultury .Impresja" przygotowuJe szereg cie
kawie zapowiadajl:\cych si~ atrakcyjnych 
imprez. Niewl:\tpliwie do jedneJ z nich nale
zee b~dzie konkurs etnograficzny 0 nazwie 
• Pisanki - kraszanki". 

przede wszystkim jego glownym celem 
jest kultywowanie starych, ludowych trady
cji, a taki:e pobudzanie aktywnosci tworczej 
dzieci, mlodziezy i dorostych mieszkancOw 
naszego regionu. Faktem jednak jest, ze 
organizatorom zalezec bfildzie r6wniez na 

wylonieniu tw6rcow najpi~kniejszych pisa- nagrody rzeczowe. Wyroznione i nagrodzo-
nek. ne prace eksponowane b~da, na wystawie 

Mimo ze dzisiejsza pisanka odbiega pokonkursowej w okresie tegorocznych 
swym wygla,dem. materia/em i technikl:\ Swil:\t Wielkanocnych. 
zdoblenia od swojej prababki zrodzonej u Dodatkowych informacji udziela sekre-
starozytnych Chinczyk6w. Egipcjan i Per- tariat plac6wki. telefon 45-14-52. 
s6w. to jednak organizatorzy wierzl:\. ze Andrzej Lech 

konkurs ten stanie si~ dla jego uczestnik6w 1---------------
takze dobrl:\ zabawl:\ i kontynuacjl:\ tradycji. 
Wykonane zas w/asnor~cznie pisanki. mo
ze jak tamte sprzed lat. b~dl:\ miaty magicz
ne w/asciwosci. zapewniajl:\ce pomoc i przy
chylnosc dobrych duch6w. 

W konkursie moze wzil:\c udzia/ kazdy 
mieszkaniec Polkowic i okolicznych miej
scowosci. bez wzgl~du na wiek. Uczestnic
two w konkursie gwarantuje wykonanie co
najmniej trzech pisanek dowolnl:\ technikl:\. 
Prace opatrzone imieniem i nazwiskiem na
lezy dostarczyc do D~ .Impresja· w nieprze
kraczalnym terminie do 6 kwietnia biezl:\ce-

Konkurs"Moja bajka" 
Miejska Biblioteka Publiczna 1m. Stanisla

wa Staszica w Lubinie oglasza konkurs naJ
mlodszych talentow .Moja Bajka' z okazji I 
Tygodnia Uteratury Dzieci~ceJ (17-22 maja) . 

• Konkurs przeznaczony jest dla dzieci 
do lat 12. 

• Prace w krotkiej formie prozatorskiej 
lub wierszowanej. 

+ Na koricu pracy naleiy poda6 imi~ i 
nazwisko, wiek. dokladny adres. 

Kryszak "na iywca" 
Termin nadsylania lub skladania prac do 1 

maja na adres: Miejska Biblioteka Publiczna. 
ullca Odrodzenia 24. 59-300 Lubin lub Miej
sko-Gminna Biblioteka Publiezna w Polkowi
cach, ulica Targowa 5. 

Spolkanic z populamym Jerzym Krysza
kicm przebicglo jak spektakl tcatrdlny podzielo
l1y l1a trzy akty, kaidy 0 innym charaktcrzc. 

CZIYSC pierwsza to kabarctowe wytykanie 
brzydkiego nawyku naduzywania slow, k10rych 
do pi~knej polszczyzny zaliczyc raczej nie moi
na. W charakterystyczny dla siebie sposOb Kry
szak bawil publicznosc sccnkami z zycia prze
cictnego Pol aka, :iywo intcr ujl}cegosi~ p lity
Iaj, wtrljcajqc w kazde zdanie kilkakrolnie "kur
de", "czy cos", lub innec2'l,)Sto slyszane 0 tatnio 
takie zwroty. I znowu okazalo si~, i.e racjc mial 
Gogol, ktory u tami Horodniczego wyt knlj I 
nam: "Z kogo siC srniejecie? Z siebic samych siC 
smiejccie". 

Druga C7;:SC wprowadzila nas w daleko inny 
nastroj . Swietnie 7..aprezentowana poczja Roma
na Sliwonia ugasila rozbawienie i wywolala na
slroj lirycznej zadurny. Trcici wierszy zasadni
czo nie odbiegaJy tematycznie od cz~j pier
wszcj. lednak powaga i liryzm przcdstawionycb 
utworow zmusily publicznose do zastanowienia 

i~ nad Zyciem nielatwym, smutnym i samo

tnym. Pelna sala widowi kowa "Irnpresji" za- .. ---------------
marla w ciszy. Burza oldaskow pozakonczoncj 
prczentacji swiadczyla 0 tym, :ie poezja Sliwo
nia, do konale podana przez Kryszaka' dotarla 
do odbiorcow. 

W cz~i trzeciej przenicSliSmy si~ na aren~ 
politycznq, by postuchac popuJarnych polity
k6w - "kol¢nikow" z "Szopki calorocznej". 
MuszC przyznac, i.e tutaj aktor lroch~ mnie 1.3-

skoczyl. Doskonale parodiowal Kuronia, Wal~

~, Michnika, Jaruzel. kiego i Leppera. Takich 
moi.liwosci operowania glosem nie znalam u 
Kry zaka. MieHsmy okazj~ znalezc si~ w "pol
skim kabarecie" j wspanialesic bawic. 

Okazalo siC, i.e z polkowiclaj publicznosciij 
nie j~ t lak iJe. Sala wypelniona po brzegi (za
braklo nawet biletow dla sporej grupy chCt
nych). Moze Jcrzy KryS7..ak rna wSrOd nas tylu 
wielbicieli, a moi.e wreszcie czujemy glOd odro
blny kultury. 

(hak) 

"Start" na starcie 
legnickiego biegu 

Dui:ym sukcesem zakonczyl si~ wyst~p 
biegaczy polkowickiego TKKF .Start" podczas 
VI Biegu Ulicznego im. redaktora Andrzeja 
Pawelczyka w Legnicy. Na trasie biegu stan~o 
70 zawodnikow z ca/ego kraju. Najszybciej 
tras~ licz'lcq 12 km pokonal zawodnik ,Startu' 
Tadeusz lawicki, ktory uzyskal czas 35'40". 
Trzecie miejsce w klasyfikacji generalnej zajql 
takZe polkowiczanin Pawel Szymkowiak z cza
sem 36'54". Kolejne miejsca naszych zawod
nikow w tej kategorii to VIII pozycja Dariusza 
Potanczuka (39'40") i X Jana Kurzei (39'55"). 

W kategorii kobiet miejsce .na pudle" taki:e 
wywalczyla zawodniczka .Startu· Monika Gar
bacik. zajmujqc II miejsce. Dystans 12 km 
przebiegla w czasie 1 h 03' . 

Nalezy rowniez odnotowa6 wyniki polko-
---_____________ ~----------------... wickich .seniorow'. W kategoriiwiekowejod 40 

Tenis stolowy 
W przedostatniC\ niedziel~ na parkiecie sail 

Szkoly Podstawowej nr 3 rozegrane zostaly 
mistrzostwa Wojewodztwa Seniorek i Senio
r6ww grach indywidualnych oraz podw6jnych. 

Tym razem turniej rozegrany zostal pod 
dyktando I - ligowego klubu Zagl~bla Lubin, 
ktorego zawodnicy triumfowali w grach poje
dynczych i podwojnych. 

W kategoriach seniorek zwyci~iy/a A. 
Olejnik z Ustronia Lubin pokonuj'lc w finale A. 
Siwek z Gornika Polkowlce, trzecia by/a A. 
Slusarczyk taki:e z Polkowic. 

W finale m~skim wystqpili dwaj zawodnicy 
Zag/Qbia Lubin Z. Mojski oraz G. SierackI. Po 
efektownej grze zwyci~zcq okazal siQ ten pier
wszy, pokonujqc rywala w stosun.ku 2:0. Kolej
ne lokaty zaj~li: J. Florczak, R. Zurek (obaj z 
Zagl~bia). S. Siowiriski i G. Slowinski (Gornik 

Polkowice). 
Kolejnosc par geblowych byla nast~pujq

ca: I. z. MOjski, R. Zurek; II . J.Florczak, S.Slo
winski; III . J.KoziO/, G.Sieracki. IV. P.Nowak. 
G.Slowiriski. 

Zwyei~zcy imprezy otrzymali z rC\k prezesa 
OZTS Z.Kryskiego i STS G6rnika W.Oisze
wskiego paml'ltkowe puehary. S~dziC\ gl6w
nym zawodow byl M. Banach 

Pierwsza druiyna Gornika zakonczyla jui 
rozgrywki ligowe nie doznajC\c iadnej poraiki 

do 49 lat III miejsce zaj'll Szczepan Miqzek z 
czasem 43'18". Podobnie na III miejscu upla
sowal si~ Michal Kujawiakowskl, ktory w prze
dziale 50 - 59 lat przebiegl cal'l tras~ w czasie 
47'57". 

Jeieli zawodnicy TKKF-owskiego klubu 
biegacza prezentuj'l tak'l form~ na poczC\tku 
sezonu, to pozostaje wyrazi6 przekonanie, ie 
1993 rok zapisze si~ jako kolejny bardzo udany 
rok startow. 

(wag) 
w obu rundach, zajmuj'lc z kompletem pun- .. _______________ _ 
ktow plerwsze miejsce w tabell. 

W ostatnich meczaeh podopieczni trenera 
S.Slowinskiego pokonall Burz~ Drzeczkowo 
10:8 i Start Gostyn 11 :7. Na efekty poczynan 
naszych pingpongistow bQdziemy czeka6 do 
korica maja. gdyz do tego czasu rozegrane 
zostanC\ bezposrednie mecze barazowe 0 wej
seie do II . Jigl. 

Mlodziez, czyli zaplecze I. druzyny takze 

walczy dzielnie w rozgrywkach ligi .W". 
W meczu wyjazdowym pokonali trzeciq w 

tab eli ekipQ MKS Chojn6w 13:5, a u siebis 
zwyei~iyli Zryw Kotl~ w stosunku 15:3. Najwirr 
cej punktow w obu meczach zdobyJi: T.Sl~zak 
9, A.Mladszew 7, J.Wieeh 7, B.Biedrzycki 3 i 
K.Adamski 2. 

(S) 



Ludzie, 
kt6r~y si~ -
wychylacie!~' ::.--L~r--.a.~=5t~~~~-r~~IIt-1-J~~"""rn;~~ 

Wie~ we wszyslko. W to, jak trudno Wam zye w swiecie 
zalanym przez disco i dyskomanow, w to, Ze nikt Was nie rozumie. 
Wie~, bo przeZylam to sarno. Zastanowcie silY jednak, czy 0 to 
Wam cbodzilo? Czy tego chcieJjScie? Czy Wasza innos<: nie jest 
tym, czego szukaliScie przez swoje Zycie, czyz nie jest WasZlJ 
durnil, a moZe zgryWl!? Ja Was znam. JesteScie twardzi ... wsroo 
kumpli, na uticy, w szkole, w domu, gdy trzeba silY postawie, tei.. 

Trzeba bye silnym, Zeby przetrwae. Ja chyba bylam za sla
ba ... nie urnialam si~ postawie rodzicom. Za bardzo ich kocham, 
zbyt wiele dla mnie znacZlJ. Nie chclY i nie mog~ icb stracic dla 
jakiejs ideologii. 

KaZda ideologia upada wraz z cbarnstwem. Nie wiem,jak inne 
Narody, ale punkjui. nie istrueje. Sli tylko rozwrzeszczane, glupa
we typy z postawionyrni irokarni. 

Nie zrnierualabym si~, gdybym Was dobrzerue poznala. Gdy
bym Was nie zauwaZyla takirni,jakimi naprawd~ jesteScie: szpan, 
zgryw - na tym polega Wasz innosc Muzyka - to tylko dymna 

zaslona. Kiedys myslalam, Ze 
wsrOO Was odnajdlY siebie, Ze nie ~dlY 
ta.k bardzo samotna, Ze po prostu ~ie inaczej. Och, 
jak bardzo silY myUlam. JesteScie tylko gnojkarni, 
ktorZ) !>awill silY w coS, czego rue rozumiejll. Kiedy 
widz~ na ulicy 10-letniego chloptasia z naszywkarni The 
Exploited czy Punk's not dead, 10 robi rni silY tak strasznie 
smutno. Zal rnijego rodzicow, ktorzy rue wiedzll, Ze pozwa
lajl} swojemu dzieeku na powolne samoznis7,czerue. 

Nie wiem, moZe ja jeslem inna, moZe rue dorostam, moZe 
si~ rue nadaj~ ... Przedlem myslalam inaezej, ale teraz wiem, Ze 
bye punkiem to raczej wstyd ruz duma. I chcialabym przepro-
sie moich Rodzic6w 7..8 to, Ze tak C~IO ich ranilam. Che~ tez 
podzi~kowac, Ze sprowadzili rnnie z tonllcego o~lu na bezpiecz
ny, such llld ... 

Nlkt 

Kilka obrazkow z iycia liceallstki ... 
nimi i wydawa6 dzikie wrzaski, bo inaczej 
rodzice zarzuCC\ mi, ze nie interesujfil sifil 
mlodszym rodzenstwem. Okazuje sifil 
Jednak, ze dZieciaKi majC\ niespozytC\ 
energifil i zabawa przeciC\9a sifil do 10 
wieczorem. Wtedy pr6bujfil nauczyc sifil 
czegokolwiek. No a wtedy matula wpada 
do pokoju i zarzuca mi, ie dopiero teraz 
zaczynam siQ uczy6. Ch~ jej cokolwlek 
wytlumaczyc, jednak moje wysilki spel
zajC\ na niczym, bo mam bez gadania 
rozklada6 16zko I is6 spat, bo jest ku 
temu najwyzsza pora. 

Rano otwieram oczy I stwierdzam, ie 
z nieba cos pada. Juz jestem niemilosier
nie wsciekla. Wchodz~ do kuchni, po 
drodze pr6buj~ cos na siebie wtozyc. Tak 
wi~ w niedopi~tych spodniach, niewy
prasowanej koszuli stwarzam cos, co 
moina by nazwac sniadaniem. Krom~ 
wczorajszego chleba z maslem pochla
niam biegnC\c do lazienki. Tam stwier
dzam, ze akurat zabraklo wody. Myj~ sifil 
wodC\ z czajnika, ale nie pijfil za to herba
ty. Wscieklosc narasta we mnie z kazdC\ 
mlnutC\. Ten piekielny chleb staje mi w 
gardle, wifilC zostawiam niedokonczonC\ 
kromfil na stole i pfildem le~ na dworzec. 

OK, kiedys trzeba to zrobic. Otwieram je 
i pierwsze co widzfil, to ironiczny wzrok 
nauczycielki, no a potem: A co dzis usly
szymy? Kto si~ sp6inil, ty czy autobus? 

,I 

I Tam okazuje sifil, ze autobus Jest 
sp6iniony. No dobra, wszystko przetrzy
mam, tylko nie sp6iniony autobus. Jui 
S/ySZfil t~ gadk~ kobiety z fizyki, no a do 
tego mam wsciekle mokre buty. Wszy
stko pr6buj~ przetrzymac i z trudem do
cieram do budynku, w kt6rym miesci sl~ 
nasza szkola. Pi~ minut drepczfil przed 
drzwiami, zanim odwaZ~ sifil je otworzy6. 

Nie slucha jednak mojego uspra
wiedliwienia, tylko zaprasza mnie do biu
rka i kaZe opowiedziee ostatnlC\ lekcjfil. 
Dobrze powiedziane - opowiedziee - tyl
ko co bylo na ostatniej lekcji. Nle wiesz? 
Siadaj, jedynka. Wszystko si~ we mnie 
gotuje. W podobny spos6b mija nast~
pne 6lekcji. Ze spuszczon~ glow~ id~ na 
dworzec i zastanawiam si~, jak powie
dZiec rodzicom 0 jedynce. Dochodz~ do 
wniosku, te powiem 1m w poniedz/alek, 
bo nie puszcz~ mnie na koncert w sobo
t~. 

WchodzC\c po schodach s/ySZfil ja
kies dzikie wrzaski. Nie muszfil sifil dlugo 
zastanawiac, skC\d dobiegajC\ owe krzyki. 
To mlodsze rodzenstwo zafascynowane 
Sylwestrem Stallone toczy wlaSnie walk~ 
z handlarzami narkotyk6w. Rzecz jasna 
muszQ gania6 po mieszkanlu razem z 

PoddajQ sifil jednak f idfil do lazien
ki...uchl Jaka cfeplutka woda. Mozna by 
tak siedzie6 do rana. Niestety, reszta 
rodziny spragnlona kCWle1i brutalnle wy
rzuca mnie z wanny. Jeslem szalenie 
wsciekla I zmQczona. Przypominam so
ble tylko, ze czeka mnle jUtTO sprawdzian 
z francuskiego. Moie naucz~ si~ czegos 
przed lekcjC\, choc szanse SC\ niewielkie. 
Nie mam si/y myslec 0 niczym i pcwoli 
zasypiam, nie zWaZajC\c na to, co moze 
przyniesc jUlro. 

~ 

Chc~ 1A1ierzyc 
Zyjemy w dziwnym czasie. Ni to lepszym, ni to gorszym. W poSpiecbu, ktory nas 

otacza, ginie nasze iyeiowe credo. Uczucia, prawda (Ia prawdziwa, bo ostatnio prawd 
rnamy cale zal~ierue) i w koncu my sarni. Nasz maly swiat przestaje istniee. Porera 
go mania zybkoSci. Biegarua za czyrnS, co maloslkowe, bezsensowne, niewaine. Nigdy 
dose. Sqjednak tacy, ktorzy majll swojeambicjeinie pozwolll ichstlamsic. Aleruekt6rzy 
z nich przestajll wierzyc w ich spclnierue i rezygnujll. 

Wiara to jesl to, co jesl nam potrzebne. Nawet bardzo potrzebne. Wiara. Tak cz~to 
namjej brakujc. Dlaczego? 

Czego pragniemy jeszcze? Pokoju, swiatla. Swiata bez konfliktow, sporow, walk. 
Agresja budzi agresjlY ... Chcemy stabilizacji. Szukamy swojej drogi w Zyciu. 

Istoiejemy dla siebie. BlldZmY razem. MoZe lak uralujemy jeszcze jed no ludzkie 
SZCZfYScie,jedno ludzkie iSlnierue przed odejSciem. Troch~ zieleni, Zdiblo trawy ... 

anna-maria 

L1ceallstka 

~ 
Polkowicka lista przeboj6w 

1. Michel Jackson - "Give Ir. To MeM 

2. Vanessa Paradise - "Sunday MondaysM 
3. Ace Of 8s<re - "Alllbal She WanlSM 

4. Karl Keaton - "Love's BumM 

5. Melalliea - "Wherever 1 May Room" 
6. Bon joY! - "Bcd Of RosesM 

7. One More Time - .. Highland" 
8. Usura - "Open Your Mind~ 
9. Felix - "It Will Make Me Crazy" 

10. Annie Lenox - "Love Song For A Vampire" 

Kartki przysylajcie na adres: Telewizja Polkowicka, 
uL.Ralowni\':ow 2/sludio lub na adres: "Gareta Polkowi
eka", ul. Goma 3/3 (z dopiskiem " PLP"). 



Mialcm ostatnio spotkac si9 w grollie Idlku
nastu polkowiczan, ktorzy majl}e na uwadzc do
bro woich najbliiszyeh, rOOzin i przyjaciol po
slanowili przy filiiance kawy pl7.cdyskulowac 
sposoby po7.walajljce im zarobic troszk~ picni~

dzy, czyli zalalac problemy eodziennego bytu. 
Rozmowa Z Icmatow finansowyeh zybko prze-
zla na inny grunt, wszak wiad m , i.e jeSU 
potka si9 kilku PolakOw, nie sposOb nie wspo

mniee 0 polityce, obyezaja h i tak zwanyeh 
ogoloych warunkaeh. Moi wsp6ldy Jrulanci 
Zr6dla IdOpolOW w rozwiljzywaniu bohlezek dzi
sicjszego dnia upatrywaU zar6wno w braku sla
bilno~ei polityeznej, ZbYl skomplikowanyeh 
przepisach prawnych, no i oczywikie ws~d -
byl Idej prolekcji. Czego bowiem, mimo kolo
salnych zrnian polityczno - g podarczych, 
wspOlczesny Polak UStr1.CC si9 nie moi.e, to zwy
Idego prolekejonaliz.mu. Mnie jednak zaintrygo
walo stwierdzenie jcdn go z rniej cowych bi
znesmcnow, k'1ory z racji swcj zaawansowanej 
siwiwy i wielu lat ci~ik:iej pracy, moim zdaniem 
wyraial swoje stanowi ko szczegolnie jasne i 
rozwaine. Stwicrdzil on, i.e jakich by nie Slukac 
powOOow nt,':kajqcych nas trudn ei, zawsze na
Iciy wracae do punklU wyj~cia czyli amcgo la. 
Kaidy z nas, czujljc jaldekolwiek zagroi.cnie, 
lak kieruje swoirni U1micrzeniami, nby uniknqe 

ryzyka, OOpowiedzialnoSci. A nad tyro wszy
stlcim goruje przeSwiadczcnie, i;e to wlaSnie my 
i nasi najbliisijesteSmy wpkiem swiala. Oczy
wikie jest w tym sporo raejL Naszym obowiljZ
Idem, jako rodzic6w ezy wsp6lmalionkow, jest 
zabezpicczenie OOpowiednich warunkOw dla 
siebie i rodziny. W naszym jednak po t9powa
oiu, w imi~ oczywikie lego wyis7.egO celu, 
odsuwamy na bok w zelkie autorytety, zwlasz
cza Ie, ktore stajll sit,': pneszkOOIJ w realizacji 
naszyeh cel6w. W tyro wlaSnie momencie roz
gorznla dy kusja nad upadldem autorytelu, nad 
bralciem prawdziwyeh wartoSci, ktorym moina 
by podpofZljdkowae nasze iycic. 

Dzis jest jui truizmem stwierdzenie, i.e na
uczycie!. wyebowawca przeslaje bye autoryte
tern dia ueznia. Takim samym przeslaje by 
czlowiek uezciwie pmcujl}cy. Autorytetem 
przcstajlJ bye taki.e i ci, co krzewiq wartoki 
ponadczasowe, wychodZljc daleko ponad ludz
klJ cgzyslenejf\l. WlItpliwe, ezy najl9i.sze glowy 
bylyby w stanie jednoznacznie wskazac przy
ezyny lego zjawiskn. To jednak, co powiedzial 
ow biznesmen, zapadlo mi glt,':boko w seree. 
Upalrywal on ogolncgo upadku autorytetow w 
nas samych. Wyzwoleni ad jedyoie siusznej 
idcologii, my Polaey ruszyliSmy oa poszukiwa
nie wlasnych wartoSci, oczywiScie takieh, ktore 

OOpowiadnjll wlaSnie natll, depcZljc po drodze 
wszystko inne. Moina by slwierdzic, i.e najbar
dzicj brakuje narn obiektywu.rnu. Sp6jrzmy 
choeby na nasze miasto. Iedoi chwalq tyeh, co 
zadbali wreszcie 0 jego estety k~, ale rowniei jest 
sporo takich, kt6rzy wydnwaniesporych pieni~ 
dzyon te wlaSnie cele uwaiajll zn zbylek. Wy
budowanie doroow dla nieoplacajllcych czynszu 
(popularoie nazwanych slurnsami) oceniono ja
ko brulalny atak bogatych kapitalistow oa bez
bronne uboisze sCery spoleczenslwa. Z drugiej 
jednakslrony ci sarni przeciwnicy slurns6w przj 
kaidej okazji psiocZII oa to, i;e jcdni (czyli oni) 

' muszfj placie wysolde czynsze, gdy w tyro sa
mym czasie inni obowillZki wobec wla..~icida 
budynkow, wulgamiemowillc, olewajll. 

llei Iyehae niewybrednyeh slow pod adre
sem tak zwanej budj.eIOwki, gdy la domaga'sit,': 
podwyiek plae. Poliejant patrolujlJey ulice jest 
obiektern pikantnyeh dowci pOw, ale gdy komuS 
z nas grozi niebczpieczenstwo, dostrzegamy, i.e 
temu wlaSnie poliejantowi brakOOpowicdniego 
samochOOu, broni, ba, zwykJego radiolclefonu. 

Kt~ kiedy powiedzial, i.e punkt widzcnia 
zaleiy 00 punktu sicdznia. 1 mial racj9. My tei, 
niemal kaidcgo dnia usilujemy zaislniale sytu
acje dopasowac do, niestelY, wlasoych potrzeb, 
uwaiajlJc, i.e jedyoie my mamy racjt,':. Ink wi,.c 
w taldm momencie moiemy mOwic 0 zaniku 
prnwdziwyeh warto ci, prawdziwych aUlorytc
tow? To my sami je podwaiamy, odsuwamy na 
bok. 

-las-

KRZYZOWKA 
A B c o E F G H J K L M 

Adres redakelt: 59-320 Polkowice. ul.G6rna 3/3, tel. 45-..... tlx 0782525, fax 45-13-64 

POZIOMO: 1. materialll\czl\cy • Osradek Badan Opinii 
Publicznej, 2. z toporem, 3. z niego Jawa • dawny zoinierz, 
4. ozdoba z falbankami, 5. ma swojl\ kolumnft • radza) 
materlalu. 6. raj, 7 .• rodzaj" aktora I populamy wulkan, 8. syn 
mojej matki. 9. np. z serem • moze bye chorobowa, 10. 
nasza eiftiar6wka, 11. radzaj pocisku • ocana, 12. moze 
bye taki iart, 13. legendarny potw6r morski • nie lubiany 
przez dzieci. 

PIONOWO: A. przyslowiowy sknera • chwast zbozowy, 
B. do wody lub z kremem, C. Iftk. polska rzeka, O. dama 
Boryny, E. na szaehownlcy • byta egipska, F. pocll\lek dnla, 
G. radzaj wieiy. H. wskazuje cisnienie • skr6t nazwy 
popularnych samolot6w, I. pierw. 0 I.at. 22 • populama 
papuga, J. material na pokrycie daehu, K. z mego np. namiol, 
L, mala informaeja prasowa, M. wyslftpuje w sl\dzie. 

Aozwi~anie krzyz6wek z nr 3/1993 
Krzyz6wka rebusowa: parasol. narzuta. eksport. kanap

ka. naczepa. postura. 

Krzyz6wka: 
Pozlorno: zaulek. policja, promil. narkoza, staJag, Atos. 

skuter, wada, banan, parter, SD, atrapa. twistor, OMO, arbuz, 
wiatrak, Ala. 

Pionowo: zapas, Sopol, lik. urada, Ukraina, luI, Egida, 
elektor, gar, arak, kolaborant, ryba, wilki. waga, Ion. poza, 
wjazd, sam, bard, osa. 

Nagradft wylosowala Teresa Torchala z ul. Kaszlanowej 
27. Nagroda do odebrania w redakcji. 

Redaguje zesp6t w skfadzle:A.Chmielecka-Budzan, W.Gajaszek (red.nacz.), H.Kawa (sekr.red.), A.Lech, S.Slowinski, J.Szerszanowicz 
Zdl~cla w numerze: Archiwum, J.Bialocki, W.Gajaszek. 
Sktad komputerowy: wlasny. Oruk: .Inlrograf" Lubin. 


	Strona 1 
	Strona 2 
	Strona 3 
	Strona 4 
	Strona 5 
	Strona 6 
	Strona 7 
	Strona 8 
	Strona 9 
	Strona 10 
	Strona 11 
	Strona 12 
	Strona 13 
	Strona 14 
	Strona 15 
	Strona 16 
	Strona 17 
	Strona 18 
	Strona 19 
	Strona 20 

